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Wiadomości z kraju

DIJAS FOODS DISTRIBUTION, INC
НАНИМАЕТ:

● PRODUCTION ASSOCIATES
● PRODUCTION MANAGER
● SALES MANAGER
● WAREHOUSE MANAGER

Зарплата $17-$22 в час. Бонус! Медицинская страховка! Оплачиваемый отпуск! 
Возможность карьерного роста!

НЕОБХОДИМО: легальный статус и знание английского языка!!!

● LOCAL NON-CDL DRIVER
     ($26-30/Hr, must have a NYC driving experience,         
     clear driver's record), Full Time, no weekends

● MERCHANDISER  
   AND SALES SUPPORT ASSOCIATE
    REQUIREMENTS: Bachelor’s degree,  
    5+ years of experience in sales support,  
    able to drive a car daily to visit customers’ sites

☎ 267-342-0659
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Адрес офиса: 
Levy Law, LLC
1515 Market Street, 
Suite 950
Philadelphia, 
PA 19102

LEVY LAWLEVY LAW  — адвокат, — адвокат, 
который предоставит вам
качественные услуги по жилищным, 
земельным, наследственным делам. 
А также предоставит юридическую 
помощь по гражданским, семейным, 
уголовным делам.

LEVY LAWLEVY LAW — адвокат,  — адвокат, 
КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ 
ОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУ

ATTENTION: LEVY LAW LLC is ATTENTION: LEVY LAW LLC is 
pleased to announce that pleased to announce that 
we have relocated to suite 950!we have relocated to suite 950!

bartlevyesq@gmail.combartlevyesq@gmail.com

Tel.: (267) 687-8000Tel.: (267) 687-8000
Fax: (215) 392-3357Fax: (215) 392-3357
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OGŁOSZENIAOGŁOSZENIA

PILNIE POSZUKIWANI PRACOWNICY  
NA STANOWISKA:

••  SprzedawcySprzedawcy
••  KasjeraKasjera
••  Pracownika do pracy  Pracownika do pracy  

w kuchniw kuchni
• •  Pracownika  Pracownika  

do wykonywania  do wykonywania  
innych czynnosci w sklepieinnych czynnosci w sklepie

Zostan czlonkiem naszego zespoluZostan czlonkiem naszego zespolu
Tel: 718-412-3400 EXT.1529

email: HR@NetCostMarket.com
Mozna rowniez wypelnic ankiete  

w naszym sklepie.
Wymagane pozwolenie na prace w USA

KUPON REKLAMA OGŁOSZENIE FORM Wypełnij kupon i wyślij na 
nasz adres:  PO Box 579, Warrington, PA 18976, 

prześlij faksem: 267-684-6338 Opublikuj ogłoszenie w sekcji 
"Classified"

Twój tekst:   ___________________________________________________________
______________________________________________________________________
______________________________________________________________________

_______________________________________________________
___________________    Data _____________________________

__________ 1 tydzień    _________ 2 tygodnie    ___________ Miesiąc
Płatność: ________Czek _______Money Order_____ Karta Kredytowa 
Card #____________________________ data ważności_____________

Imię, nazwisko na karcie _______________________________________Adres: ____
_________________________________________________

Miasto_____________________________ Stan________ Kod_________
Tel. #________________________________________________________

 ZADZWOŃ: 267-971-5765
Podaj tekst reklamy i użyj karty debetowej / kredytowej.

 Wytnij FORMULARZ KLASYFIKACJI
Załącz do niego czek lub Pieniądze w gazetach firmowych i rynkowych  i prze-

słać do redakcji:
PO Box 579, Warrington, PA 18976

OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:


FIRMA TRANSPORTOWA POSZUKUJE 

KIEROWCOW Z CDL KLASA A.
Praca na StepDeck i Flatbed

Zarobki przewyzszaja srednie place
Regionalne i dalekie trasy.

Wymagany minimum 2 letni staz pracy.
Telefony kontaktowe:

(516) 410-7261, (609) 892-5004


CLERK BUSINESS ADMINISTRATOR 
PILNIE POSZUKIWANY NA STALY ETAT.
Wymagana znajomosc jezyka angielskiego oraz 

komputera.
Firma znajduje sie w Warminster PA

Dobre warunki pracy i placy. Swieta i dni wolne 
oplacane.

TEL: 215-962-1539


JUNKYARD W SOUTH JERSEY 
POSZUKUJE PRACOWNIKOW 

Z DOSWIADCZENIEM  DO 
ROZBIORKI SAMOCHODOW.

Mile widziane posiadanie wlasnych narzedzi.
Wynagrodzenie $1000 plus na tydzinen.

Wynagrodzenie pomocnika $750 plus na tydzinen.
Pomoc przy zakwaterowaniu.
TEL: 646-673-5889


ZAKLAD FRYZJERSKI  W HAVERTON 

PA  natychmiast zatrudni fryzjera
na caly etat lub pol etatu

Prosze dzwonic: 610-789-2319


DIJAS FOODS DISTRIBUTION INC  
Poszukuje pracowników przy produkcji  i pako-

waniu towarów.
Praca na pełny etat. Wymagana minimalna znajomość 

jeżyka angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość awansu.
KONTAKT TELEFONICZNY: 267-342-0659


PRZYGOTOWANIE DO EGZAMINU 

NA PERMIT/LICENCJE CDL (KOMER-
CYJNE PRAWO JAZDY) w ciągu 

3-6 dni W JEŻYKU ROSYJSKIM. USTALANIE 
TERMINU EGZAMINU. PŁATNE SZKOLENIE.

PO zdaniu egzaminu ZAPEWNIENIE 100% 
miejsca PRACY CDL.  Tel: 267-323-
9437, 203-570-4915, 347-224-

3893


ZAKLAD  SAMOCHO-
DOWY 

ZARTUDNI MECHANIKA Z PODSTAWOWA 
ZNAJOMOSCIA ZAWODU.

ZAPEWNIA NARZEDZIA  I WYSOKIE ZAROB-
KI.

BODY SHOP POSZUKUJE: MECHANIKA, 
MALARZA I POMOCNIKA

WYNAGRODZENIE W ZALEZNOSCI OD 
KWALIFIKACJI

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 
Vitalij 267-980-6045


DOBRZE ROZWIJAJĄCA SIE FIRMA 
Spożywcza z siedziba w Bensalem  PIL-

NIE POTRZEBUJE PRACOWNIKÓW 
do sprzątania a także do  konserwacji urządzeń.

Elastyczne godziny pracy. Wymagana 
minimalna znajomość jezyka angielskiego i 

uregulowany status prawny.
Dobre warunki płacy. Możliwość awansu.
Kontakt telefoniczny: 267-342-0659

Przyjme do pracy 
doswiadczona kosmetyczke.

Perspektywa awansu
tel: 215-343-0350 Ex.6



ATH-MONT GEAR COMPANY
Poszukujemy pracownika na 

staniwisko FREZERA
- Stala praca
- oplacamy wakacje i swieta
- oferujemy ubezpieczenie     me-
dyczne

Telefon: 215-355-5146
Fax: 215-355-3570




NIKSEN - 

TELEKOMUNIKACYJNA FIRMA 
pracujaca w 15 stanach USA poszukuje 

PRACOWNIKOW 
OBSLUGUJACYCH TOWER CLIMBING.  DO-

SWIADCZENIE PRACY MILE WIDZIANE
BARDZO DOBRE WARUNKI PRACY I PLACY
FIRMA ZATRUDNI TAKZE PRACOWNICOW 

NA STANOWISKO: SUBCONTRACTOR,  WY-
GODNE WARUNKI PRACY

TELEFON: 732-642-3300


POSZUKIWANI KIEROWCY  DO 
PRZEWOZU PRODUKTOW NAF-

TOWYCH
Bonus na start $5,000

Lokalne zlecenia, codzienne powrory do domu
Srednie wynagrodzenie $450 na dzien

Wymagane posiadanie CDL,  2-letnie doswi-
adczenie

HAZMAT konieczny
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

609-502-1789


FIRMA PRODUKUJĄCA  ALUMI-
NIOWE OKNA  I SYSTEMY FASA-
DOWE  Poszukuje pracowników do montażu 

okien i drzwi.
Wymagany uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość otrzymania 

ubezpieczenia medycznego.
LOKALIZACJA - BENSALEM.

KONTAKT TELEFONICZNY: 215-300-3031


Wykonujemy prace o rożnym stopniu 
złożoności:

Prace wewnętrzne: malowanie,parkiet, laminat, 
płytki ceramiczne, schody. Remont łazienek i 

kuchni. Wykańczanie piwnic
Prace na zewnątrz: hardscaping, landscaping, 
klaby, kwietniki, mulch,ogrodzenia,deki, prace 

w cemencie i betonie
Telefon: 215-588-8466


KOMPLEKS KĄPIELOWY  poszukuje 

pracowników na stanowisko: kucharza, 
kelnera i osoby do sprzątania.
Telefon: 215-942-4646

✦ PRZEPROWADZKI MIESZKAN, 
BIUR I FIRM

✦ PRZEWOZ KLIENTOW NA 
LOTNISKO (Znizki dla osob 
starszych)

✦ ODSWIEZANIE KARPETOW I 
DYWANOW

Posiadamy referencje i 
ubezpieczenie mienia na czas 

przewozu Telefon: (215) 669-
1386

FAVORITE HOME CARE  
POSZUKUJE DO PRACY HOME HEALTH AIDS.
DOWOLNY ROZKLAD  GODZIN 

PRACY
WYMAGANA PODSTAWOWA 

ZNAJOMIOSC JEZYKA 
ANGIELSKIEGO I ROSYJSKIEGO

WYSOKIE WYNAGRODZENIE
PO DODATKOWE INFORMACJE PROSZE 

DZWONIC: 267-839-0011

PATRIOTCDL
www.patriotcdl.com

 7800 Bristol Pike, Levittown, PA

  (267) 499-9999  (267) 632-3653

• Instruktorzy mówiący w języku ukraińskim 
• Testy ELDT w języku ukraińskim 
• Pomoc w zatrudnianiu 

Pierwsza certifikowana ukraińska szkoła przy-
gotowująca zdobycie CDL (Zawodowe Prawo 
Jazdy) w Pensylwanii.
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"POCZUCIE SKRZYWDZENIA POPYCHA 
NAS DO ZEMSTY". CO ŁĄCZY FORA 

INTERNETOWE I SERIĘ BRUTALNYCH 
ZABÓJSTW

- Ludzie żyją negatywnymi emocjami, pielęgnują je. 
Zauważam to też u polityków, niektórzy nie gryzą się 
w język (...). Te negatywne emocje krążą wokół nas i 
karmimy się nimi, zamiast być dla siebie życzliwi - mówi 
w rozmowie z Interią Jan Gołębiowski, profiler i psycholog 
kryminalny. Ekspert wskazuje, co łączy fora internetowe 
i serię brutalnych zabójstw, która w ostatnim czasie 
wstrząsnęła Polską.

Polskie media w ostatnim czasie obiegły informacje 
o brutalnych i wstrząsających morderstwach. O tym, co 
łączy te zabójstwa i czy mamy do czynienia z brutalizacją 
społeczeństwa, rozmawiamy z Janem Gołębiowskim, 
byłym psychologiem policyjnym, obecnie biegłym 
sądowym, profilerem i psychologiem kryminalnym.

Paulina Sowa, Interia: Polską wstrząsały kolejno 
zabójstwa: lekarza w szpitalu w Krakowie, pracownicy 
na kampusie Uniwersytetu Warszawskiego, ratownika 
medycznego na służbie. Czy mamy do czynienia z 
brutalizacją społeczeństwa?

Jan Gołębiowski: - Te historie zostały mocno nagłośnione 
przez media, ale to pojedyncze przypadki, nie możemy 
na ich podstawie stwierdzić, że mamy do czynienia z 
brutalizacją społeczeństwa czy jakimś innym zjawiskiem. 
Dane na to nie wskazują, bo w 2024 roku doszło do o 
ponad sześćdziesięciu zabójstw mniej niż w 2023.

Do ilu zabójstw rocznie dochodzi w Polsce?
- Około 500-600 zabójstw i w ostatnich latach to się nie 

zmieniło. Ostatni wzrost mieliśmy w pandemii, właśnie 
ponad 600, ale później te liczby zaczęły spadać i się 
utrzymują. Co roku pracuję przy kilkunastu brutalnych 
zabójstwach, tylko one nie są nagłaśniane medialnie. 
Czasami napisze o nich lokalna prasa. W zeszłym roku 
w okolicach Kutna było brutalne zabójstwo kobiety, miała 
roztrzaskaną czaszkę i media specjalnie się tym nie 
interesowały. Takie historie się zdarzają, natomiast tylko 
niektóre zyskują uwagę mediów. Ludzi zaginionych jest 
dziesiątki tysięcy, a to Iwona Wieczorek jest najbardziej 
znana.

Z czego to wynika?
- To jest dla mnie zagadka. W historii zabójstwa 

na Uniwersytecie Warszawskim jest kilka czynników 
odstępujących od stereotypu. Mordercą był student, który 
nie jest kojarzony stereotypowo z patologią, nie było 
to zabójstwo na melinie, a to wytrąca nas z przyjętego 
schematu. Kiedy ktoś zabije nożem w slumsach, to 
nie zwraca aż tak naszej uwagi. Drugą kwestią jest 
dokumentacja: filmiki, zdjęcia, które obiegły internet. 
To nakręca ludzi. Kolejna sprawa: zabito w miejscu 
publicznym - centrum miasta i to brutalnie, przy użyciu 
siekiery. Mimo wszystko, nawet po takiej sytuacji nie 
można stawiać tezy, że coś zmieniło się w całym 
społeczeństwie.

A zabójstwo lekarza w szpitalu ma bezpośredni związek 
z wykonywanym przez niego zawodem?

- Przypadek zabójstwa lekarza w szpitalu w Krakowie 
jest w pewnym stopniu podobny do zabójstwa kobiety na 
Uniwersytecie Warszawskim, ponieważ tutaj też mamy 
do czynienia ze sprawcą - najprawdopodobniej osobą 
chorą psychicznie. Ten mężczyzna działał w sposób 
nieracjonalny. W mojej ocenie on "uroił się do lekarza", 
to znaczy uroił sobie problem związany z lekarzem, 
a potwierdzają to też słowa jego rodziców. To było 
urojenie hipochondryczne, bo jemu się wydawało, że 
medyk wszczepił mu białaczkę. To jest nieracjonalne, 
nielogiczne i wygląda na treści chorobowe. Nie chodziło 
o agresję ze względu na jego zawód, równie dobrze 
mógł mieć urojenia związane z księdzem, sąsiadem 
czy członkiem rodziny.

Osoby chore psychicznie często zabijają?
- Nie, najwięcej takich "zwykłych" zabójstw mamy wśród 

partnerów, którzy się rozstają. Pod tym względem możemy 
mówić, że jest to ekstremalny przypadek, bo mamy do 
czynienia z osobami chorymi psychicznie, które z zasady 
nie zabijają. Najmniejszy procent zabójców to właśnie 
chorzy psychicznie. Częściej zabijają osoby z zaburzeniami 
osobowości, natomiast zdrowe psychiatrycznie. Większość 
zabójców, którzy są łapani przez policję, a później 
osądzani, jest poczytalnych. Tych niepoczytalnych jest 
kilka procent, ale właśnie oni rzucają się w oczy ze względu 
na irracjonalność swoich czynów i okoliczności. Właśnie 
w takich przypadkach mamy do czynienia z zabójstwami 
ekspresyjnymi. Tak jak w przypadku zmasakrowania ciała 
kobiety na uniwersytecie.

Po takich tragediach może dojść do traumy zbiorowej 
wśród pracowników?

- Tak, to już widać. Był marsz pracowników służby 
zdrowia, były też reakcje studentów. Oni mają prawo do 
takiej traumy i na pewno ona u nich wystąpiła. Trzeba 
pamiętać, że będzie się jeszcze długo u nich utrzymywać.

W ostatnich tygodniach mieliśmy jednak nagromadzenie 
ataków na medyków. Jest w nich jakiś wspólny mianownik?

- Większość napaści na pracowników medycznych 
dokonują osoby nietrzeźwe. Pobicia medyków czy 
demolowanie izby przyjęć, czy nawet zabójstwo 
ratownika medycznego w Siedlcach to wszystko były 
osoby nietrzeźwe. To widać w statystykach policyjnych, 
najczęściej zabijają pijani. Do większości zabójstw 
dochodzi pod wpływem alkoholu lub narkotyków.

Problemem jest przyzwolenie na spożycie alkoholu 
w Polsce?

- Tak, alkohol jest potwornie łatwo dostępny, jest 
wpisany w kulturę spędzania czasu wolnego, jest duże 
przyzwolenie na spożywanie alkoholu. Jesteśmy wręcz 
zachęcani jakimiś promocjami w stylu: kup piwo na 
majówkę, a drugie dostaniesz gratis. Ratownicy medyczni 
po zabójstwie swojego kolegi mówili wprost, że osoby 
agresywne w stosunku do nich to są osoby nietrzeźwe. 
Używki bezpośrednio działają na układ nerwowy, znoszą 
hamulce i sprzyjają agresywnym zachowaniom.

Ale nie każdy nietrzeźwy zabija. Czy te osoby mają 
jakieś charakterystyczne cechy charakteru?

- Większość to zabójstwa impulsywne, dokonują ich 
ludzie, którzy nie kontrolują swoich emocji, bardzo łatwo 
się w nich wzbudzają złość. Dla mnie to łączy się z tym, 
co obserwuję od jakiegoś czasu, a mianowicie dyskusjami 
internetowymi przepełnionymi hejtem. Dziś nie można 
z kimś podyskutować w internecie, bo zaraz są ataki 
personalne i to na wszystkich forach od sportu po politykę. 
Po zabójstwie na Uniwersytecie Warszawskim nawet 
u mnie na Facebooku ludzie skakali sobie do gardeł w 
komentarzach.

Z jakich powodów?
- Różnych, np. dotyczących narodowości zabójcy, czy 

to na pewno jest Polak, czy może nie Ukrainiec, czy 
należy mu się kara śmierci, czy jest chory psychicznie. 
Były też pytania, czy ktoś nagrywał telefonem zabójstwo, 
gdzie można znaleźć taki filmik. Każdy temat jest do tego, 
żeby się pokłócić, widzę, że ludzie to pielęgnują, żyją tymi 
negatywnymi emocjami. Zauważam to też u polityków, 
niektórzy nie gryzą się w język, słyszeliśmy to nawet na 
ostatnich debatach. Te negatywne emocje krążą wokół 
nas i karmimy się nimi, zamiast być dla siebie życzliwi.

Z czego to się bierze?
- Z frustracji, przemęczenia, nieradzenia sobie ze swoimi 

emocjami, skupienia na sobie samym. Ludzie są dziś 
strasznie egocentryczni, są nadwrażliwi na urazy, zaraz 
się czują przez kogoś obrażeni, skrzywdzeni. A poczucie 
skrzywdzenia popycha nas do zemsty. I tak to się chyba 
zbiera, a kiedy się skumuluje osobom, które nie radzą 
sobie ze swoimi emocjami, dołożymy do tego używki, to 
może dojść do tragedii. To taki najczęstszy scenariusz.

IPN REAGUJE NA SŁOWA MINISTRA 
SIKORSKIEGO. "SKANDALICZNA 

WYPOWIEDŹ"
- Wypowiedź pana ministra Radosława Sikorskiego jest 

o tyle skandaliczna, że miesza Instytut Pamięci Narodowej 
w bieżący spór polityczny - mówi Interii rzecznik prasowy 
IPN dr Rafał Leśkiewicz. To odpowiedź na słowa szefa 
MSZ po dewastacji pomnika zamordowanych polskich 
jeńców w Miednoje w Rosji.

Na terenie Polskiego Cmentarza Wojennego w Miednoje 
w Rosji usunięto płaskorzeźby przedstawiające polskie 
odznaczenia wojskowe - Order Virtuti Militari oraz Krzyż 
Kampanii Wrześniowej. Według rosyjskiej prokuratury ich 
obecność była niezgodna z prawem, a symbole uznano 
za "antyrosyjskie". W tym samym miejscu pojawiły się 
wizerunki sowieckich przywódców, w tym Józefa Stalina 
i Feliksa Dzierżyńskiego.

- Z pomnika nagrobnego usunięto krzyż Virtuti Militari 
i krzyż wojny obronnej 1939 roku. Nie zrobili tego 
wandale, zrobiły to władze kompleksu cmentarnego 
na polecenie lokalnej twerskiej prokuratury, a więc na 
polecenie państwa rosyjskiego - powiedział Radosław 
Sikorski.

Szef MSZ dodał, że "to niedopuszczalne ingerowanie 
Rosji w prawdę historyczną.

- Oczekuję energicznych działań ze strony IPN - 
przekazał Sikorski.

Rzecznik IPN odpowiada Sikorskiemu
Interia zapytała Instytut Pamięci Narodowej, czy planuje 

działania w tej sprawie.
- Tą wypowiedzią pan minister Radosław Sikorski 

wykazał się niewiedzą co do zakresu działań ministerstw 
w rządzie, którego jest członkiem. Za opiekę nad 
polskimi cmentarzami wojennymi, w tym cmentarzem 
w Miednoje, jednym z czterech cmentarzy katyńskich, 
odpowiada Ministerstwo Kultury i Dziedzictwa 
Narodowego, co wynika wprost z umowy o opiece 
nad grobami i cmentarzami wojennymi podpisanej 
między rządem Rzeczpospolitej a rządem Federacji 
Rosyjskiej - mówi Interii rzecznik prasowy IPN, dr 
Rafał Leśkiewicz.

Dodaje, że od strony merytorycznej i formalnej to 
Ministerstwo Kultury i Dziedzictwa Narodowego we 
współpracy z Ministerstwem Spraw Zagranicznych 
powinno zdecydowanie zareagować wobec skandalicznej 
i prowokacyjnej decyzji prokuratury rosyjskiej i władz 
Federacji Rosyjskiej.

Leśkiewicz wyjaśnia, że jeśli chodzi o opiekę nad 
grobami i cmentarzami Instytut Pamięci Narodowej działa 
na terenie Rzeczpospolitej.

- To mamy w swoim zakresie ustawowym. Możemy 
we współpracy z Ministerstwem Kultury realizować 
takie działania także poza granicami Polski, natomiast 
w tym konkretnym przypadku opiekę nad cmentarzem 
wojennym w Miednoje sprawuje Ministerstwo Kultury 
i Dziedzictwa Narodowego. Oczywiście służymy 
wsparciem zarówno Ministerstwu Kultury, jak i 
Ministerstwu Spraw Zagranicznych, ale wypowiedź 
pana ministra Sikorskiego jest o tyle skandaliczna, że 
miesza Instytut Pamięci Narodowej w bieżący spór 
polityczny - ocenia rzecznik IPN.

Zdaniem Leśkiewicza szef MZN odnosi się do Instytutu 
Pamięci Narodowej tylko dlatego, że kandydatem na 
urząd prezydenta RP jest urzędujący prezes IPN dr Karol 
Nawrocki.

- W ten sposób pan minister próbuje uderzyć 
bezpośrednio w prezesa IPN, wypowiadając słowa 
nieprawdziwe, bo nie zakładam by nie wiedział, jako 
szef resortu spraw zagranicznych, kto w Polsce 
odpowiada za opiekę nad cmentarzami wojennymi, 
szczególnie cmentarzami związanymi ze zbrodnią 
katyńską - komentuje w rozmowie z Interią Leśkiewicz.
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"BĘDZIE MIAŁ TRUDNE ZADANIE". 
ZAGRANICZNE MEDIA O WYBORACH 

W POLSCE

"Trzaskowski będzie miał trudne zadanie, aby wygrać 
1 czerwca", "walka o to, czy naród pozostanie na proeu-
ropejskiej ścieżce, czy zbliży się do wielbicieli prezydenta 
USA" - to tylko niektóre z komentarzy, jakie pojawiły się 
w zagranicznych mediach po wyborach prezydenckich 
w Polsce. Portale piszą także o niespodziance, jaką 
jest niewielka różnica w wynikach Trzaskowskiego i 
Nawrockiego.

Z oficjalnych danych przekazanych przez Państwową 
Komisję Wyborczą wynika, że Rafał Trzaskowski zdobył 
31,36 proc., natomiast Karol Nawrocki 29,54 proc. Kan-
dydaci na prezydenta spotkają się w II turze wyborów.

Walka o prezydenturę w Polsce przyciągnęła uwagę 
nie tylko mediów w kraju, ale także tych zagranicznych, 
które uważnie śledziły niedzielne głosowanie.

Wybory prezydenckie. Zagraniczne media o głoso-
waniu w Polsce

Politico zwraca uwagę w tytule, że "centrowy prezydent 
Warszawy nieznacznie wygrywa wybory prezydenckie w 
Polsce - ale zbliża się dogrywka", wskazując tym samym 
na niewielką przewagę Rafała Trzaskowskiego.

"Łącznie kandydaci sprzeciwiający się Tuskowi uzyskali 
lepsze wyniki niż kandydaci z partii popierających rząd, 
co oznacza, że Trzaskowski będzie miał trudne zadanie, 
aby wygrać 1 czerwca" - oceniono w publikacji.

O pierwszej turze wyborów w Polsce pisze także "The 
New York Times". Amerykański dziennik stwierdza, że 
"liberał prowadzi w decydującym głosowaniu na prezydenta 
Polski", także odnosząc się do Trzaskowskiego.

Autor publikacji podkreśla, że chociaż prezydentura w 
naszym kraju jest w dużej mierze "ceremonialna", daje 
ona prawo weta, "co może komplikować pracę urzędu-
jącego rządu". "Oznacza to, że wybory w niedzielę były 
dokładnie obserwowane jako ważny test zdolności Tuska 
do rozwikłania spuścizny PiS" - czytamy.

Z kolei portal brytyjskiej stacji BBC ocenia, że prezy-
dentura Karola Nawrockiego "byłaby prawdopodobnie 
jeszcze trudniejszą przeszkodą niż Andrzeja Dudy". Co 
więcej autor zastanawia się, kogo poprą wyborcy - w 
znacznej mierze młodzi - którzy w pierwszej turze po-
stawili na Sławomira Mentzena.

"Wielu poparłoby Nawrockiego ze względu na jego 
katolickie, rodzinne poglądy, ale nie podoba im się lewi-
cowa polityka gospodarcza PiS polegająca na hojnych 
świadczeniach państwowych" - wskazuje BBC.

Wybory prezydenckie. Zagraniczne media o "niespo-
dziance"

Wyborom w Polsce przyglądała się także telewizja 
AlJazeera. Zdaniem portalu stacji niedzielne głosowanie 
wskazuje na "bliską walkę o to, czy naród pozostanie na 
proeuropejskiej ścieżce, czy też zbliży się do wielbicieli 
prezydenta USA Donalda Trumpa".

"Jeśli Nawrocki wygra, impas, który istniał odkąd Tusk zo-
stał premierem w 2023 r., będzie trwał" - dodaje AlJazeera.

Natomiast francuski dziennik "Le Monde" zwraca uwa-
gę, że "skrajna prawica odnotowała historyczny wynik, 
w szczególności dzięki głosom młodych wyborców". 
Zdaniem dziennika jedną z niespodzianek jest niewielka 
różnica między dwoma głównymi kandydatami - Rafałem 
Trzaskowskim i Karolem Nawrockim.

O wyborach w naszym kraju informuje również "The 
Economist". Brytyjski tygodnik także wskazał, że niespo-
dzianką jest niewielka przewaga włodarza Warszawy nad 
swoim głównym kontrkandydatem. "Rafał Trzaskowski 
był faworytem w pierwszej turze. W drugiej może już tak 
nie być" - oceniono.

INAUGURACJA PONTYFIKATU 
LEONA XIV. POJAWIŁ SIĘ POLSKI 

ELEMENT

Podczas inauguracji pontyfikatu papieża Leona XIV w 
języku polskim odczytana została modlitwa za ubogich 
i cierpiących. Wcześniej Biskup Rzymu przyjął insygnia 
piotrowe, a następnie wygłosił homilię.

Inauguracja pontyfikatu papieża Leona XIV rozpoczęła 
się przy grobie Świętego Piotra w bazylice watykańskiej. 
Papież wraz z patriarchami Kościołów Wschodnich 
zatrzymał się tam na modlitwie.

Inauguracja pontyfikatu Leona XIV. Odczytano mo-
dlitwę w języku polskim

Następnie diakoni przenieśli w procesji Ewangelię, a 
także paliusz i Pierścień. Ojciec Święty przyjął insygnia 
piotrowe oraz rytuał posłuszeństwa ze strony przedsta-
wicieli Ludu Bożego.

Podczas mszy pojawił się polski element. Jakub 
Horbacz z Instytutu Tertio Millennio odczytał po polsku 
modlitwę za ubogich i cierpiących.

Jej treść brzmiała: "Wszechmogący Boże, poprzez 
swoją opatrzność obdarz ich pokrzepieniem, pociechą 
i nadzieją, również przez miłosierną miłość braci". Od-
czytana została także modlitwa wiernych w czterech 
innych językach: portugalskim, francuskim, arabskim 
i chińskim.

Watykan. Papież Leon XIV wygłosił homilię. "Zostałem 
wybrany nie mając zasług"

Rozpoczynając homilię papież Leon XIV pozdrowił 
wszystkich wiernych. Mówiąc o konklawe podkreślił, 
że "przybywając z różnym bagażem historii i różnymi 
drogami, złożyliśmy w ręce Boga pragnienie wyboru 
nowego następcy Piotra, który potrafiłby strzec bogatego 
dziedzictwa chrześcijańskiej wiary".

- Zostałem wybrany nie mając żadnych zasług. Z 
bojaźnią i drżeniem przychodzę do Was jako brat, który 
pragnie stać się sługą waszej wiary i waszej radości, 
podążając z wami drogą miłości Boga, który pragnie, 
abyśmy wszyscy byli zjednoczeni w jedną rodzinę. Mi-
łość i jedność - oto są dwa wymiary misji, powierzonej 
Piotrowi przez Jezusa - mówił Leon XIV.

Inauguracja pontyfikatu pierwszego papieża ze Sta-
nów Zjednoczonych przyciągnęła do Watykanu tłumy 
wiernych. Obecne były także oficjalne delegacje.

Zanim rozpoczęła się msza, Leon XIV po raz pierwszy 
wsiadł do papamobile i przejechał przez plac Świętego 
Piotra, aby pozdrowić zebranych tam ludzi.

EKSPERCI Z AMERYKI W WARSZAWIE. 
DLA 100 POLSKICH BADACZY 

I NAUKOWCÓW

W Warszawie rozpoczęły się kolejne warsztaty dla 
polskich badaczy i naukowców. Program Harvard Medical 
School Postgraduate Medical Education realizowany jest 
we współpracy z Agencją Badań Medycznych.

Program Polish Clinical Scholars Research Training 
umożliwia kolejnym 100 polskim badaczom i naukow-
com poszerzenie wiedzy i doskonalenie umiejętności w 
zakresie badań klinicznych.

Podczas czterodniowych warsztatów stacjonarnych 
uczestnicy, oprócz udziału w wykładach, mają okazję 
do bezpośrednich spotkań i wymiany doświadczeń, pro-
wadzenia dyskusji z wykładowcami oraz wspólnej pracy 
w grupach, co sprzyja efektywnej nauce i budowaniu 
wartościowych relacji zawodowych.

Od Warszawy do Bostonu
Całość kursu obejmuje trzy warsztaty stacjonarne – 

dwa realizowane w Warszawie oraz jeden w Bostonie, 
Massachusetts, USA – a także interaktywne sesje online. 
Program prowadzony jest przez ekspertów z Harvard 
Medical School i składa się z dziewięciu specjalistycz-
nych modułów. Wśród omawianych tematów znajdują 
się zaawansowana biostatystyka, epidemiologia, epi-
genetyka i epigenomika, jak również zaawansowane 
zagadnienia związane z badaniami klinicznymi oraz 
podstawy nauk translacyjnych.

Celem programu jest rozwój kompetencji w zakresie 
projektowania i realizacji badań naukowych – zarówno 
obserwacyjnych, jak i eksperymentalnych – a także 
analizy, interpretacji i prezentacji danych z badań kli-
nicznych oraz tworzenia wysokiej jakości publikacji 
naukowych. Istotnym założeniem programu jest również 
poprawa funkcjonowania systemu ochrony zdrowia po-
przez podniesienie kwalifikacji specjalistów z obszaru 
ochrony zdrowia.

Szansa na kolejne badania kliniczne i najnowsze 
terapie

– Chcemy, by liczba niekomercyjnych badań kli-
nicznych rosła, a pacjenci byli leczeni zgodnie z naj-
aktualniejszą wiedzą medyczną z wykorzystaniem 
najnowocześniejszych terapii. Program Polish Clinical 
Scholar Research Training to szansa na rozwój pol-
skich kadr medycznych w obszarze metodyki badań 
klinicznych, analizy danych i oceny jakości dowodów 
naukowych. Absolwenci programu zyskują narzędzia, 
które pozwolą im projektować badania kliniczne na 
najwyższym, światowym poziomie, a międzynarodo-
we i krajowe kontakty wypracowane podczas kursu 
ułatwią inicjowanie wspólnych, interdyscyplinarnych 
projektów dla dobra pacjentów w naszym kraju – mówi 
prezes Agencji Badań Medycznych prof. dr hab. n. 
med. Wojciech Fendler.

Jeszcze w tym roku w ramach programu zaplanowa-
no trzecie, ostatnie warsztaty, zamykające tę edycję, 
pierwsze warsztaty, rozpoczynające III edycję, a także 
rozpoczęcie rekrutacji do IV edycji.
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WAŻNY GŁOS Z RZĄDU TUSKA. 
"PODATEK KATASTRALNY OD TRZECIEGO 

MIESZKANIA"
Minister funduszy i polityki regionalnej Katarzyna Peł-

czyńska-Nałącz popiera wprowadzenie podatku katastral-
nego. Jej zdaniem, należałoby wprowadzić taką daninę "od 
trzeciego mieszkania". "Ceny mieszkań rosną szybciej niż 
płace, co pogarsza ich dostępność" - tłumaczy szefowa 
resortu funduszy.

Brak dopłat do kredytów mieszkaniowych, inwestycje 
w budownictwo społeczne oraz podatek katastralny od 
trzeciego mieszkania, to najważniejsze elementy, które 
powinny tworzyć politykę mieszkaniową państwa - oceniła 
w środę minister funduszy i polityki regionalnej Katarzyna 
Pełczyńska-Nałęcz.

Minister Pełczyńska-Nałęcz: Ceny mieszkań rosną 
szybciej niż płace

Według szefowej resortu funduszy przez wiele lat polska 
polityka mieszkaniowa zorientowana była na opłacalność 
budowania i inwestowania w mieszkania. Należy to zmie-
nić, a najważniejszym celem powinno być zwiększenie 
dostępności.

- Ceny mieszkań rosną szybciej niż płace, co powo-
duje, że ich dostępność się pogarsza. Dwa lata temu 
za 50-metrowe mieszkanie w Warszawie trzeba było 
zapłacić 84 średnie pensje, a obecnie 92 - zauważyła 
Pełczyńska-Nałęcz podczas konferencji "Mieszkanie wła-
sne czy wynajmowane? Polityka mieszkaniowa w dobie 
zmian klimatycznych i społecznych", odbywającej się w 
warszawskiej Szkole Głównej Handlowej.

Szefowa resortu funduszy: Nie należy dopłacać do 
kredytów mieszkaniowych

Minister wymieniła kluczowe - jej zdaniem - elementy 
takiej polityki, nakierowanej na zwiększenie dostępności 
mieszkań. Przede wszystkim nie należy - jak zaznaczy-
ła - dopłacać do kredytów mieszkaniowych, ponieważ 
stymuluje to wzrost cen lokali.

- Badania w Polsce i na świecie wskazują to jedno-
znacznie. Przećwiczyliśmy to na programie "Bezpieczny 
Kredyt 2 proc.", kiedy to średnio w całej Polsce mieszkania 
zdrożały o 13 proc., a w Warszawie i Krakowie - ponad 20 
proc. Z programu skorzystała niewielka grupa osób, wcale 
nie najmniej zamożnych, która taniej kupiła mieszkania, 
a dla wszystkich pozostałych były one na koniec droższe 
- szefowa resortu funduszy.

W ocenie minister należy przede wszystkim budować 
mieszkania społeczne, zwłaszcza w małych i średnich 
miejscowościach, co pozwoli zatrzymać tam młode osoby. 
Dodała, że lokale w zasobie budownictwa społecznego 
miałyby być przeznaczone dla tych, których nie stać na 
kupno mieszkania, ale mogą sobie pozwolić na opłacenie 
czynszu, nieco tańszego od komercyjnego.

- Powinniśmy też zaprzestać wyprzedaży mieszkań 
komunalnych, zwłaszcza z bonifikatą. To nie ma sensu, 
bo z jednej budujemy, a jednocześnie mieszkania wypły-
wają z zasobu komunalnego jak z dziurawego wiadra. 
Zamiast mieszkania komunalne sprzedawać, należy je 
remontować - podkreśliła szefowa MFiPR.

Podatek katastralny od trzeciego mieszkania? Minister 
Pełczyńska-Nałęcz mówi "tak"

Pełczyńska-Nałęcz postuluje również wprowadzenie podat-
ku katastralnego od trzeciego posiadanego lokalu. - Dotknie 
to mniej niż 1 proc. obywateli, a jest to potrzebne, żeby znie-
chęcać do inwestowania w mieszkania. Dzięki temu uwolni 
się kapitał potrzebny na rozwój Polski. Dzisiaj ten kapitał 
tkwi w betonie - zauważył ministra. Zaznaczyła jednak, że 
mieszkania kupione dla dzieci byłyby zwolnione z podatku.

Zwróciła uwagę na obecność na polskim rynku miesz-
kaniowym tzw. REIT-ów, czyli funduszy inwestujących w 
nieruchomości, a następnie zarabiających na ich najmie. 
- Badania pokazują jednoznacznie, że wejście ich na rynek 
powoduje wzrost cen mieszkań i cen najmu. To nie jest 
rozwiązanie, które należy popierać - stwierdziła.

Należy natomiast - jak dodała Pełczyńska-Nałęcz - 
rozwijać społeczne agencje najmu, które "zabezpieczają 

najemcy i wynajmującemu bezpieczne użytkowanie i wy-
najmowanie mieszkań, przy jednoczesnym niewyciąganiu 
mieszkań z rynku, zwłaszcza w najlepszych lokalizacjach". 

DARMOWE BADANIA DLA POLAKÓW. 
LESZCZYNA: Z PEWNOŚCIĄ TEGO NIE 

ODPUSZCZĘ
W środę, 14 maja podczas konferencji prasowej minister 

zdrowia Izabela Leszczyna zaprezentowała szczegóły 
programu Moje Zdrowie. Jest to bilans zdrowia skiero-
wany do osób dorosłych. Będą mogli z niego skorzystać 
pacjenci, którzy ukończyli 20 rok życia. Koszt programu 
wynosi 190 mln zł. 

Nowy program profilaktyczny Moje Zdrowie ma na celu 
kształtować prozdrowotne postawy w społeczeństwie. 
Jest to tzw. bilans zdrowia dorosłego człowieka, z którego 
mogą korzystać osoby powyżej 20 roku życia. 

- Gdy rozpoczynałam pracę w ministerstwie zdrowia, to 
moimi pierwszymi spotkaniami, były spotkania z organi-
zacjami pacjenckimi i każde takie spotkanie kończyło się 
apelem tych organizacji, apelem pacjentów o to, aby po-
wstał taki prawdziwy, kompleksowy, wbudowany w system 
program profilaktyczny. Wtedy podjęłam zobowiązanie, 
że z pewnością tego nie odpuszczę - mówiła minister 
zdrowia Izabela Leszczyna, rozpoczynając konferencję 
prasową poświęconą programowi. Jak tłumaczyła sze-
fowa departamentu "do 19 roku życia dzieci mają bilans 
zdrowia dziecka [...] natomiast, gdy kończymy lat 20, to 
trochę zostajemy pozostawieni na pastwę losu, a raczej 
na pastę samych siebie". Moje Zdrowie ma temu zaradzić. 

Moje Zdrowie. Jak zapisać się na bezpłatne badania? 
Pilotaż programu ruszył 5 maja. Od tego dnia za po-

średnictwem Internetowego Konta Pacjenta (IKO) lub w 
przychodni POZ można wypełnić ankietę dotyczącą stanu 
swojego zdrowia. Na podstawie udzielonych odpowiedzi 
pacjent otrzyma informacje o tym, jakie badania musi wy-
konać i otrzyma na nie skierowanie. Będą one spersonali-
zowane, bo jak tłumaczyła na konferencji prasowej minister 
zdrowia - każdy z nas jest inny i wymaga innych badań. 

    Jakie badania będą realizowane w ramach programu 
Moje Zdrowie?

Jak wyjaśniła szefowa departamentu, pacjenci będą 
mieli do dyspozycji dwa pakiety badań: podstawowy i 
rozszerzony. Ten pierwszy zawiera m.in. 

morfologię krwi, poziom glukozy, kreatyninę, lipido-
gram, TSH. 

To, czy dana osoba zostanie skierowana na badania w 
pakiecie rozszerzonym, zależy od dodatkowych czynników 
m.in. historii chorób w rodzinie, wieku, płci, stylu życia. 
Minister Leszczyna zaapelowała o to, aby w ankietach nie 
zatajać żadnych informacji np. co do wagi i diety.

Bilans zdrowia dorosłego człowieka zakończy wizyta 
u lekarza

Kolejnym etapem w programie Moje Zdrowie jest spo-
tkanie z lekarzem POZ i omówienie wyników. Podczas 
wizyty lekarz przedstawi pacjentowi informacje o jego 
zdrowiu, udzieli porad na temat tego, co powinie zmienić 
w swoim stylu życia lub skieruje na kolejne badania w calu 
dalszej diagnostyki. - Nie zostawiamy pacjenta samemu 
sobie - podkreśliła minister zdrowia, dodając, że wizyta 
w placówce w POZ ma także na celu "budowanie relacji 
pacjenta z lekarzem rodzinnym".

Bilans dorosłego człowieka w ramach Moje Zdrowie 
będzie można wykonywać: raz na 5 lat - w przypadku 
osób mających od 20 do 49 roku życia, raz na 3 lata - w 
przypadku osób mających powyżej 50 lat.

Minister zdrowia zaznaczyła, że pacjent może wykony-
wać badania częściej w ramach podstawowej opieki POZ 
i korzystać także z innych programów profilaktycznych. 
Dodatkowo od lekarza otrzyma informację dotyczącą 
tego, jak często powinien robić poszczególne testy. 
Program Moje Zdrowie ma być realizowany przez każdą 
placówkę POZ. Warunkiem koniecznym do skorzystania 
z badań jest wypełnienie deklaracji wyboru lekarza w 
ramach podstawowej opieki. Projekt jest realizowany 

w ramach budżetu Ministerstwa Zdrowia, a jego koszt 
wynosi 190 mln zł. 

EMERYTURA BEZ LAT PRACY. TYLKO 
ONI DOSTANĄ PIENIĄDZE

Czy możliwe jest otrzymanie emerytury bez przepra-
cowanych lat? Choć standardowo prawo do emerytury 
przysługuje po osiągnięciu określonego wieku i stażu 
pracy, istnieją od tego wyjątki. W niektórych przypadkach 
przepisy pozwalają na uzyskanie świadczenia nawet bez 
odprowadzania składek. Sprawdź, kto może liczyć na 
emeryturę bez lat pracy i jakie warunki trzeba spełnić. 

Emerytura bez lat pracy - czy to możliwe?
Osoby, które nigdy nie pracowały na etacie ani nie od-

prowadzały składek do ZUS, co do zasady nie nabywają 
prawa do emerytury z systemu publicznego. Istnieją jednak 
wyjątki, które pozwalają na uzyskanie świadczenia. Dotyczy 
to trzech przypadków: osób, które nie pracowały, bo wycho-
wywały czwórkę i więcej dzieci; osób, które nie pracowały 
zawodowo ze względu na stan zdrowia;  osób, które nie 
pracowały, ale mają zasługi dla kraju i społeczeństwa.  

W zależności od przyczyny przyznania emerytury bez 
lat pracy inaczej wygląda staranie się o to świadczenie. 

Emerytura bez lat pracy "Mama 4+" 
Świadczenie uzupełniające "Mama 4 +" należy się oso-

bom, które nie pracowały, ale poświęciły się wychowaniu 
czwórki lub więcej dzieci, oraz osiągnęły wiek emerytalny. 
Nie ma przy tym znaczenia, czy były to dzieci rodzone, czy 
nie. Ta emerytura bez lat pracy dotyczy dzieci własnych, 
współmałżonka, przysposobionych lub dzieci przyjętych 
na wychowanie w ramach rodziny zastępczej. 

Wbrew nazwie, nie dotyczy ono jedynie kobiet. Mogą na 
nie liczyć również ci ojcowie, którzy wychowywali liczne 
potomstwo po śmierci matki (opiekunki prawnej) lub po 
tym, jak je porzuciła bądź przez długi okres nie zajmowała. 
Emerytura bez pracy w ramach świadczenia “Mama 4 +" 
nie dotyczy zawodowych rodzin zastępczych.  

Wysokość tego świadczenia jest równa wysokości emery-
tury minimalnej, która od marca 2025 roku wynosi 1878,91 
zł brutto (1709,81 zł netto). Kwota ta podlega waloryzacji. 
Aby się ubiegać o to świadczenie, trzeba złożyć wniosek 
na formularzu ERSU osobiście w placówce ZUS, wysłać 
pocztą lub zrobić to elektronicznie za pomocą platformy PUE 
ZUS. Warunkiem otrzymania świadczenia jest brak innego 
źródła dochodu oraz niepobieranie emerytury ani renty.

Emerytura bez pracy w drodze wyjątku 
W szczególnych przypadkach, osoby, które nie spełniają 

standardowych warunków do otrzymania emerytury, mogą 
ubiegać się o świadczenie w drodze wyjątku. Zazwyczaj 
dotyczy to tych, którzy nie pracowali ze względu na stan 
zdrowia lub przez zaistnienie innych okoliczności nie 
spełniają warunków koniecznych do otrzymania najniższej 
emerytury. Jeśli wiąże się to z brakiem środków do życia, 
ZUS ponownie rozpatrzy wniosek o emeryturę.  

Procedura ta zaczyna się od odmownej decyzji ZUS 
w sprawie przyznania prawa do emerytury. W takim wy-
padku osoba, która osiągnęła wiek emerytalny (60 lat 
dla kobiet i 65 lat dla mężczyzn) powinna złożyć wniosek 
do Prezesa Zakładu Ubezpieczeń Społecznych. Jeśli 
ten wyda pozytywną opinię o przyznaniu emerytury bez 
pracy w drodze wyjątku, świadczenie będzie wypłacane 
w wysokości emerytury minimalnej.  

Emerytura za zasługi - jak się o nią starać?  
Emeryturę można otrzymać bez wypracowanych lat 

pracy w przypadku wyjątkowych zasług. Dotyczy ona osób, 
które mają zasługi społeczne, kulturalne lub sportowe oraz 
tych, których działalność związana była z obronnością 
kraju lub z utrzymaniem jego niepodległości. Dotyczy to 
zwykle weteranów, osób represjonowanych, zasłużonych 
sportowców czy artystów.

Emeryturę za zasługi przyznaje Prezes Rady Ministrów 
na wniosek osoby zainteresowanej lub z własnej inicjatywy. 
Jej wysokość nie jest regulowana żadną z ustaw, zależy 
więc wyłącznie od premiera. Pieniądze będą wypłacane 
ze środków publicznych ZUS. 
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NOWY ZAKAZ W UE. OD 1 WRZEŚNIA 
JUŻ NIGDZIE TEGO NIE KUPISZ

Od 1 września w życie wchodzi nowy zakaz na terenie 
całej Unii Europejskiej. Zakaz będzie całkowity i uniemoż-
liwi wykorzystywanie jednego ze składników. Odbije się 
to przede wszystkim na branży kosmetycznej. 

Od 1 września 2025 roku na terenie całej Unii Euro-
pejskiej nie będzie już możliwe sprzedawanie produktów 
zawierających tlenek difenylo-(2,4,6-trimetylobenzoilo) 
fosfiny (TPO). Składnik ten nie będzie mógł być również 
wykorzystywany do produkcji. Nielegalne będzie też uży-
wanie towarów zawierających TPO, które nie pochodzą 
z Unii Europejskiej.

Nowy zakaz w Unii Europejskiej. Zacznie się 1 września
Nowy zakaz zacznie obowiązywać od 1 września i od-

bije się przede wszystkim na branży kosmetycznej. Brak 
TPO dotknie przede wszystkim produkty do sztucznych 
paznokci, ponieważ TPO jako tzw. fotoinicjator UV jest 
używany przede wszystkim w tego typu usługach. Składnik 
ten wykorzystywany jest w praktyce jako substancja przy-
spieszająca utwardzanie żeli pod wpływem promieni UV.

Jak dotąd korzystanie z TPO było dozwolone, jednak z 
ograniczeniami. Tymczasem w związku z wprowadzeniem 
zakazu od 1 września, Unia Europejska już przestrzega 
przed kupowaniem produktów zawierających TPO na za-
pas. Ograniczenie, które wprowadza Unia Europejska, jest 
częścią całej puli zakazów wprowadzonych na substancje 
o działaniu rakotwórczym, mutagennym i toksycznym dla 
rozrodczości (CMR). 

Główny Inspektorat Sanitarny wydał wskazania. Na co 
powinniśmy uważać?

GIS wydał komunikat w związku z planowanym wej-
ściem zakazu. Ten zawiera zalecenia dla producentów, 
importerów, profesjonalistów oraz dystrybutorów. Inspek-
torat przypomina im wszystkim, aby:

zaprzestać używania substancji TPO w produktach,do-
stosować produkty przed 1 września, aby uniknąć kosz-
tów związanych z wycofywaniem produktów z rynku,nie 
kupować TPO na zapas,kupować kosmetyki jedynie ze 
sprawdzonego źródła,sprawdzić stany magazynowe.

"W świetle klasyfikacji substancji zgodnie z rozporzą-
dzeniem (WE) nr 1272/2008 CLP2, TPO jako substancja 
działająca szkodliwe na rozrodczość kategorii 1B (Repr. 
kat. 1B) nie powinna być stosowana w kosmetykach" - 
poinformował GIS.

POLSKA MA POTENCJAŁ W PRZEMYŚLE 
KOSMICZNYM. TO WIĘCEJ NIŻ LOT 

ASTRONAUTY
Polska i kosmos to wcale nie sciene-fiction. Łukasz Wil-

czyński z Europejskiej Fundacji Kosmicznej wskazuje, że 
nasz kraj ma szansę na to, żeby w kilku elementach biznesu 
kosmicznego stanowić konkurencję dla zagranicznych firm. 
Ekspert zwraca też uwagę, że lot w kosmos Sławosza Uznań-
skiego to nie tylko kwestia spełnienia marzenia polskiego 
astronauty. - Poprzez misję Ignis my dostajemy dostęp do 
największego laboratorium ludzkiego świata (...). To jest 
pakiet: astronauta i kilkanaście naszych eksperymentów - 
powiedział prezes EFK w rozmowie z Interią Biznes. 

Interia Biznes była obecna na 10. edycji kongresu 
Impact w Poznaniu. Jednym z gości w naszym studio 
był Łukasz Wilczyński, prezes Europejskiej Fundacji 
Kosmicznej. Podczas rozmowy - którą w całości obejrzeć 
można na końcu tego artykułu - pojawił się temat Polski 
jako gracza w kosmicznej branży. Trzeba przy tym za-
znaczyć, że jest to sektor gospodarki skierowany już nie 
do niszy pasjonatów, ale prawdziwa przyszłość już teraz 
przynosząca ogromne pieniądze. 

Kosmos to już nie tylko USA i Chiny
Kosmos to coś, co otacza nas już nawet na Ziemi. 

Niemniej to, co kiedyś było ciekawostką dla małej grupy 
ludzi, dziś stało się pełnoprawnym sukcesem, który w 

perspektywie czasu stanie się jeszcze bardziej rozwiniętą 
gałęzią gospodarki.  

Ile tak naprawdę wart jest globalnie rynek kosmiczny 
i kto na nim zarabia? Łukasz Wilczyński w rozmowie z 
Interią Biznes wskazuje, że szacunki są różne. Niemniej 
mowa o kwotach od kilku do kilkudziesięciu bilionów 
dolarów. - To wynika z tego, że nie do końca firmy anali-
tyczne potrafią oszacować wartość programu chińskiego 
(...) dlatego, że on w znacznej mierze jest programem 
zmilitaryzowanym, w związku z czym - wiadomo - utaj-
nionym - wskazuje prezes EFK. 

Okazuje się, że sporo na światowej planszy mocarstw 
kosmicznych mają do powiedzenia Indie. Łukasz Wilczyń-
ski podczas Impact'25 wyjaśnił, że Indie "to jest gracz, 
który zmienił zasady gry" także w kwestii biznesowej. 
- Indie przez ostatnią dekadę pokazały, że można coś 
zrobić o wiele, o wiele taniej - wskazał nasz rozmówca. 

Warto zwrócić uwagę także na fakt, że w nowoczesnym 
wyścigu kosmicznym nie liczą się już tylko takie potęgi jak 
USA czy Chiny. Łukasz Wilczyński wskazał także na Afrykę, 
gdzie powołana została agencja kosmiczna. Kraje z tego 
kontynentu zebrały się, by prowadzić jednolitą politykę, a 
biorąc pod uwagę chłonność tamtego rynku i jego bogactwo - 
szczególnie w przypadku północy Afryki, gdzie zlokalizowane 
są kraje arabskie - to nie można tego ruchu bagatelizować. 

Gdzie w tym wszystkim jest Europa? Stary Kontynent 
nadal jest liczącym się graczem, ale nie tak bardzo, jak 
chcieliby tego sami Europejczycy. Podobna sytuacja do-
tyczy Moskwy. - Rosja wciąż jest krajem, który faktycznie 
liczy się na orbicie. Natomiast wydaje mi się, że ich po-
tencjał maleje z roku na rok, ale to z uwagi na wiadomą 
przyczynę, czyli na kompletną izolację technologiczną 
- ocenia Wilczyński z EFK.

Polska w kosmosie może się liczyć i chodzi nie tylko o 
lot Sławosza Uznańskiego

Ostatnio tematem numer jeden w kontekście kosmosu 
i Polski jest fakt, że dr Sławosz Uznański w ramach misji 
Ignis jako drugi Polak w historii znajdzie się w przestrzeni 
kosmicznej. Zdaniem Łukasza Wilczyńskiego nie można 
w tym temacie mówić tylko jednowymiarowo. 

- Chciałbym zdementować to, że mówi się o tym locie 
astronauty tylko i wyłącznie w kontekście spełnienia jego 
marzenia. (...) Poprzez misję Ignis my dostajemy dostęp 
do największego laboratorium ludzkiego świata, jakim 
jest międzynarodowa stacja kosmiczna. To jest pakiet, 
astronauta i kilkanaście naszych eksperymentów, które 
on wykonuje w ramach zakontraktowanego programu - 
wyjaśnił prezes EFK w rozmowie z Interią Biznes. - Potem 
następuje analiza tych rzeczy i firmy, instytucje - zazwy-
czaj tak się dzieje na świecie i też wiem, że takie plany 
mają te podmioty, których eksperymenty lecą - następuje 
komercjalizacja. To jest cały cel tego projektu. Prestiż 
owszem, ale biznes primus inter pares - stwierdził jasno 
Wilczyński podczas Impact25. 

To jednak nie wszystko. Na pytanie, jak w wyścigu 
kosmicznym wygląda Polska i czy jesteśmy w stanie być 
graczem na boisku, a nie jedynie kibicem na trybunach, 
prezes EFK jasno wskazuje, że jako kraj mamy jedną z 
największych gospodarek Europy, co w kontekście sek-
tora kosmicznego stawia nas w lepszej pozycji od innych 
państw. Niemniej Stary Kontynent musi mimo wszystko 
działać razem. 

- Na tym potężnym rynku globalnym, gdzie dominują 
Amerykanie, dominują Chińczycy, tylko jako Europa mo-
żemy to zrobić. Europa teraz trochę budzi się z letargu i tu 
też widzę, że w tym przebudzenau dostrzega się rosnącą 
rolę Polski. Nasz sektor rodzimy - on przeszedł taką fajną 
transformację od momentu wstąpienia do Europejskiej 
Agencji Kosmicznej. (...) dojrzał i firmy już zaczynają 
produkować całe komponenty, ba, całe satelity zaczynają 
być produkowane w Polsce - powiedział Wilczyński. Dodał, 
że Polska musi znaleźć swoją niszę. Okazuje się jednak, 
że pole do działania jest całkiem spore. 

- Myślę, że nawet nie tyle w jednym, co w kilku 
(biznesach kosmicznych - przyp. red.). Jak obserwuję 
rozwój polskiego sektora kosmicznego, to widzę po 
pierwsze mechanizmy. Wszelkiego rodzaju specjali-
styczne mechanizmy (...). Na pewno silną rzeczą już, 
która jest jednym z takich dosyć ciekawych wyróżników, 
jest IT. (...) Mamy podmioty, które realizują kwestię 
oprogramowania zarówno systemów orbitalnych, jak 
i stacji (...) co zostaje zbudowane właśnie w oparciu 
o systemy, które są produkowane w Polsce - wyliczał 
dalej w rozmowie z Interią Biznes prezes EFK. Ekspert 
wskazał, że Polska jest niemal dla całej Europy swo-
istym hubem IT i nie pozostaje to obojętne dla sektora 
kosmicznego.

Podczas rozmowy z Interią Biznes na Impact'25 Łu-
kasz Wilczyński zwrócił uwagę na rosnące znaczenie 
innowacyjnych koncepcji w obszarze systemów rakieto-
wych. Jego zdaniem jednym z najbardziej obiecujących 
kierunków jest rozwój technologii prezentowanych 
przez Instytut Lotnictwa. "To, co zaprezentował w 
zeszłym roku - wysłanie rakiety Bursztyn - to może 
być game changer absolutny" - podkreślił Wilczyński. 
Jak dodał, kluczowe może okazać się postawienie na 
rozwój większych rakiet opartych na eksperymental-
nym silniku instytutu, które mogłyby wynosić nawet 
mikroładunki.

CO DALEJ Z CENAMI PALIW W POLSCE? 
ANALITYCY NIE MAJĄ WĄTPLIWOŚCI

Tankowanie w Polsce jest relatywnie tanie i na razie 
nie ma ryzyka, że ta sytuacja ulegnie gwałtownej zmia-
nie - uspokajają analitycy i zwracają uwagę, że koszty 
tankowania spadają nieprzerwanie od początku kwietnia 
i w mijającym tygodniu zanotowaliśmy dalszą obniżkę 
detalicznych cen na stacjach benzynowych. Nie nasta-
wiajmy się jednak na dalsze mocne przeceny - na rynku 
hurtowym ceny nieco wzrosły, co najpewniej zaowocuje 
stabilizacją cenników detalicznych. 

W połowie maja średnie ceny detaliczne wyniosły od-
powiednio dla benzyny  bezołowiowej 95  - 5,75 zł/l, 
bezołowiowej 98 - 6,52 zł/l, oleju  napędowego - 5,77 zł/l 
i autogazu - 2,94 zł/l - informuje biuro paliwowe Reflex. 
Analitycy Refleksu wyliczają, że benzyna bezołowiowa 
95 jest tańsza niż przed rokiem aż o 89 gr/l,  bezołowiowa 
98 o 76 gr/l, zaś olej napędowy o 86 gr/l. 

Po wdrożeniu embarga na rosyjskie dostawy wciąż 
powyżej cen  sprzed roku pozostaje autogaz, który jest 
droższy o 14 gr/l. 

Ceny paliw. Nie ma ryzyka, że benzyna znacząco 
podrożeje

"Od tegorocznych szczytów cenowych z końca stycznia 
95-oktanowa benzyna E10 potaniała o 8 proc. a diesel o 
ponad 9 proc. Tankowanie w Polsce jest tanie i na razie 
nie ma ryzyka, że ta sytuacja ulegnie gwałtownej zmianie" 
- przekonują Jakub Bogucki i Grzegorz Maziak z portalu 
e-petrol. Dodają, że w mijającym tygodniu najmocniej na 
detalicznym rynku paliw potaniała benzyna E10. Jej cena 
spadła o 6 groszy i aktualnie wynosi 5,73 zł/l. Diesel ze 
średnią ceną 5,79 zł/l jest o 5 groszy tańszy niż przed 
tygodniem. "Taką samą obniżkę odnotowaliśmy w przy-
padku autogazu, którego cena spadła do poziomu 2,94 
zł/l" - wyliczają analitycy e-petrol.

Radosne nastroje kierowców mogą nieco ostudzić 
przewidywania Urszuli Cieślak i Rafała Zywerta (biuro 
Reflex), którzy przewidują lekką korektę w spadkowym 
trendzie cenowym na polskich stacjach. 

"Zmiana sytuacji na rynku hurtowym i skala od-
notowanych podwyżek może oznaczać, że obniżki 
cen na stacjach dobiegły końca, a ich kontynuacja 
byłaby możliwa jedynie w sytuacji, kiedy na rynek 
hurtowy powróciłyby spadki już od początku przy-
szłego tygodnia. 
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MARIA KONOPNICKA
23.05.1842—8.10.1910

Najwybitniejsza poetka okresu realizmu, nowelistka, 
pisarka dla dzieci, krytyczka, publicystka, tłumaczka. 
Urodziła się 23 maja 1842 roku w Suwałkach, zmarła 
8 października 1910 roku we Lwowie.

Jej teksty wzbudzały kontrowersje, wywoływały polemiki, 
bywały ostro krytykowane, a przecież w swoich czasach 
była Konopnicka szalenie popularna i czytana przez 
wszystkich. Pisała nie tylko wiersze, lecz i poematy, nowele, 
szkice, obrazki, teksty publicystyczno-reportażowe, 
prace krytycznoliterackie. Tłumaczyła. W jej utworach 
można jednak odnaleźć i śmiałość tematyki, i subtelność 
analizy psychologicznej, bogactwo oryginalnych form 
narracyjnych, nowatorstwo i wysoki kunszt pisarski. 
A wiersze Konopnickiej będące pokłosiem jej pobytu we 
Włoszech i Francji należą bez wątpienia do najlepszych 
osiągnięć poezji współczesnej.

Przebijała się do literatury o własnych siłach. Była 
nie tylko pisarką, lecz i działaczką społeczną. Kosztem 
wielu wyrzeczeń samotnie wychowywała sześcioro 
dzieci. Przez wiele lat tułała się po Europie, nie zrywając 
kontaktów z krajem – w tym czasie była jedną z czołowych 
organizatorek protestu światowej opinii publicznej przeciw 
okrucieństwom Prus wobec strajkujących dzieci Wrześni.

"Kto w więzach słabnie, jest godzien swej niedoli"
Adam Grzymała-Siedlecki uznał ją za "geniusza 

komunikatywności". Młody Stefan Żeromski zapisał 
w drugim tomie "Dzienników": "Nasze pokolenie ma 
swojego wieszcza w osobie Konopnickiej". I dodawał, 
że Konopnicka: "podsłuchuje uczucia i marzenia chłopa, 
romantyzm zaś odtwarzał podania, wierzenia, klechdy". 
Kazimierz Kelles-Krauz ujął to następująco:

Maria Konopnicka jest poetką najbardziej społeczną za 
wszystkich poetów polskich – na to chyba zgadzają się 
wszyscy. Zapowiedziawszy, że nie przychodzi wtórzyć 
słowikom ani z różą kwitnąć, lecz "z tobą płakać człowieku", 
święcie i zawsze, i wszędzie dotrzymuje ona tego ślubu.

Kazimierz Kelles-Krauz w: Maria Szypowska, 
"Konopnicka jakiej nie znamy", Zysk i S-ka, Poznań 2014

Współcześni badacze jej twórczości uważają zaś, 
że sztandarowej poetce szkolnych akademii zrobiono 
krzywdę, redukując ją do tychże:

Konopnickiej przez ostatnie sto lat praktycznie nie 
czytano – nią się posługiwano.

Lena Magnone, "Maria Konopnicka. Lustra i symptomy", 
słowo/obraz terytoria, Gdańsk 2011

Dzieciństwo i sieroctwo
Była córką Józefa Wasiłowskiego i Scholastyki z 

Turskich. Wasiłowscy przybyli do Suwałk w 1841 roku 
z pierworodną córką Wandą Zenobią, urodzoną rok 
wcześniej w Warszawie i zamieszkali w domu rejenta 
Jana Zapiórkiewicza przy dzisiejszej ul. Kościuszki 31 
(wówczas: Petersburskiej). W czasie pobytu w Suwałkach 
urodziło się im jeszcze czworo dzieci: Jan Jarosław, Laura 
Celina, Zofia, Jadwiga Julia. Zofia zmarła nazajutrz po 
urodzeniu i została pochowana na suwalskim cmentarzu.

W 1849 roku, kiedy Maria miała siedem lat, rodzina 
Wasiłowskich przeniosła się do Kalisza i zamieszkała na 
Warszawskim Przedmieściu, w mieszkaniu na parterze 
pałacu Puchalskich przy dzisiejszym pl. Jana Kilińskiego 
4. W 1854 roku Scholastyka Wasiłowska zmarła i została 
pochowana na Cmentarzu Miejskim w Kaliszu.

Ojciec Marii wychowywał córki samotnie. Był prawnikiem, 
obrońcą Prokuratorii Generalnej i Patronem Trybunału 
(cywilnego), znawcą i miłośnikiem literatury. Czytał im "O 
naśladowaniu Chrystusa" Tomasza à Kempis, ewangelie 
i przypowieści biblijne, które umiały niemal na pamięć. Ich 
sierocy dom był nieomal klasztorem: nie przyjmowano w 
nim gości, nie prowadzono wesołych rozmów, a spacery 
z ojcem kończyły się zawsze na cmentarzu. Ta atmosfera 
powagi, żarliwego patriotyzmu i surowych nauk moralnych 
miała duży wpływ na Marię.

Wasiłowski czytał dzieciom Słowackiego, Krasińskiego 
i Mickiewicza - poetę, którego utwory car Aleksander 
II dopuścił do druku dopiero po jego śmierci, i to te 
mniej wywrotowe. Swej najzdolniejszej córce czytywał 
też własne przekłady "Psalmów" albo tłumaczenia z 
Pascala. Zaznajamiał ją z greckimi i łacińskimi autorami, 
dobrze zapoznał z Cyceronem i Salustiuszem. Jako 
kilkunastoletnia dziewczynka Konopnicka przeczytała 
"Teorię jestestw organicznych" Jędrzeja Śniadeckiego, 
którą samodzielnie wybrała sobie na lekturę. Mimo, że 
wielu rzeczy nie zrozumiała, objęło ją, jak wspominała, 
"szerokie tchnienie wielkiego badawczego umysłu i wpływ 
ten pozostał".

W latach 1855–1856 uczyła się z siostrą na pensji 
u sióstr sakramentek w Warszawie, gdzie zetknęła się 
z Elizą Pawłowską, później Orzeszkową. Ich przyjaźń, 
ugruntowana wspólnymi zainteresowaniami literackimi, 
przetrwała do końca życia Marii.

Jej jedyny brat Jan, student politechniki w Liège, poległ 
19 lutego 1863 roku w powstaniu styczniowym pod 
Krzywosądzem, w pierwszej bitwie oddziału, w którym 
służył. Poetka żegnała brata słowami:

  Biedny chłopcze! żołnierzu małoletni, nie pożegnany 
na bój, nie błogosławiony! Bez wodza ty poległ, bez broni, 
bez chwały. Nie było tobie bohatera, za którym byś szedł, 
ani konia, ani lancy ułańskiej. O mogile twojej ptacy tylko 
wiedzą, a zna ją rosa polna, co przychodzi płakać nad 
samotnymi grobami.

Początki twórczości
W 1862 roku Maria wyszła za mąż za Jarosława 

Konopnickiego herbu Jastrzębiec, zubożałego ziemianina, 
starszego od niej o 12 lat. Po ślubie młodzi zamieszkali 
w Bronowie k. Poddębic, w niskim domku, pod słomianą 
strzechą, "chatą raczej wieśniaczą niż dworem pańskim". 
Jarosław, jako najstarszy z braci, zarządzał kluczem dóbr 
rodzinnych, w skład których wchodziły wsie: Konopnica, 
Bronówek i Bronów. Majątek ten był pokaźny, ale 
zaniedbany.

Poszedłszy za mąż zwiedzałam wszystkie kątki mojego 
nowego państwa: otóż zdarzyło się, że na strychu 
znalazłam mnóstwo książek, które, od niepamiętnych 
czasów tam wygnane, służyły już to jako nogi przeróżnym 
faskom i skrzyniom kalekim, już to jako pastwa myszom, 
już wreszcie jako zapas bibuły dwom może pokoleniom 
gospodyń domu. Pomiędzy porozrywanymi egzemplarzami 
[…] znalazłam "Szkice" Montaigne'a. Była to pierwsza 
książka burząca jak taran wiele moich dziecinnych jeszcze 
wyobrażeń i złudzeń.

Z listu Konopnickiej do Elizy Orzeszkowej przebija 
entuzjazm. Był to księgozbiór po pułkowniku Koryckim, 
którego syn był szwagrem Jarosława Konopnickiego. Maria 
miała szczęście natknąć się tam na przemyślany wybór 
klasyków francuskich i niemieckich oraz m.in. na "Lexicon" 
Meyera, "Pamiętniki" Michała Ogińskiego, "Wyznania" św. 
Augustyna, "Maksymy" La Rochefoucaulda, "Opisanie 
Polski" Cellariusza, "Listy z Krakowa" Józefa Kremera, 
"Pisma" Józefa Supińskiego, kilka tomów "Spektatora" 
etc. Pochłonęła teorie ekonomiczno-socjologiczne Milla, 
Chevaliera, Roschera, Buckle'a, Baina, Ribota, Drapera 
– obowiązkową lekturę współczesnego jej inteligenta. Tę 
pasję czytania otoczenie uważało za dziwactwo.

W domu panują staropolskie obyczaje szlacheckie 
– życie pełne zjazdów, polowań, gwarnych biesiad. 
Konopnicka oceniana jest jako bardzo dobra gospodyni, 
radzi sobie z urządzaniem mężowskich przyjęć. Zdarza jej 
się jednak uciekać od biesiadnego gwaru i przemierzać 
okoliczne trakty. Poznaje swoich wiejskich sąsiadów, 
prostych ludzi, żyjących nieskomplikowanie i przeważnie 
w wielkiej biedzie.

W 1863 roku, w obawie przed aresztowaniem Jarosława, 
Konopniccy udali się z maleńkim pierworodnym synkiem 

Tadeuszem na emigrację do Wiednia i Drezna. W drugiej 
połowie 1864 roku, jeszcze przed carską amnestią, wrócili 
do kraju. W czasie pierwszych dziesięciu lat małżeństwa 
Maria urodziła ośmioro dzieci, dwoje z nich zmarło zaraz 
po urodzeniu. Wychowywanie sześciorga dzieci nie 
przeszkodziło pisarce w samokształceniu.

Konopnicka nie mogła jednak – jak napisze w jednym 
z autobiograficznych wierszy – znieść ograniczeń, jakie 
narzucał jej mąż. Nie chciała być na jego utrzymaniu i 
nie odpowiadała jej rola gospodyni domowej. Po latach 
zwierzy się, że została wydana "za przeżytego hulakę i 
człowieka już niemłodego", który wykorzystał jej dziecinną 
uległość. Jarosławowi z kolei nie podobały się literackie 
zainteresowania żony, której debiut literacki nastąpił 
jeszcze w czasie ich małżeństwa.

Po sprzedaniu w 1872 roku zrujnowanego majątku 
zamieszkali w dzierżawionym folwarku w Gusinie na terenie 
ówczesnej guberni kaliskiej (dziś województwo łódzkie). 
Tu powstał poemat "W górach", który – w cyklu listy z 
podróży w "Gazecie Polskiej" – przychylnie zrecenzował 
Henryk Sienkiewicz.

Co za śliczny wiersz, […] sam się śpiewa jak jaki 
mazurek Szopena. […] ta pani lub panna ma prawdziwy 
talent, który prześwieca przez wiersze jak promienie świtu 
przez mgłę.

Dzięki tej ocenie poetka uwierzyła w swój talent i 
postanowiła sama zadbać o dzieci i siebie. W 1876 roku 
rozstała się z mężem. Rok później przeniosła się z dziećmi 
do Warszawy, co uwieczniła w wierszu "Przed odlotem". 
Mimo rozstania nie zerwała kontaktów z Jarosławem, 
zapalonym "chłopomanem", co w jakiejś mierze musiało 
korespondować z jej poglądami "poetki ludu". Mąż – typowy 
przedstawiciel ówczesnej "szlachty prywatnie poczciwej i 
patriotycznej, a politycznie i ekonomicznie ciężko ciemnej" 
– zbankrutował.

Jego kłopoty ekonomiczne były m.in. skutkiem 
wydawania dużych sum na wykupywanie chłopów od 
służby w rosyjskim wojsku. Konopnicka w liście do męża 
z 20 stycznia 1890 roku zarzuciła mu brak podobnego 
zaangażowania w losy własnych synów:

Staraj się ułatwić synom to trudne przejście choć w setnej 
części tak gorliwie, jak niegdyś ułatwiałeś je pierwszemu 
lepszemu parobkowi.

Jarosław zmarł w 1902. W trosce o utrzymanie i 
wykształcenie dzieci poetka zaczęła pracę w stolicy jako 
korepetytorka. W tym mało wdzięcznym zajęciu trafiały 
się i jasne momenty: jednym z jej uczniów był Edward 
Abramowski, przyszły wybitny psycholog, działacz 
socjalistyczny, później solidarysta. Dobrze znając języki 
– niemiecki, francuski, rosyjski, wkrótce opanowała 
również czeski, angielski i włoski – zajęła się przekładami. 
Tłumaczyła utwory m.in. Heinricha Heinego, Paula Heyse, 
Edmonda De Amicisa.

Kiedy Konopnicka umarła, redaktor "Tygodnika 
Ilustrowanego" Józef Wolff zadepeszował do będącego 
we Włoszech Kazimierza Tetmajera z prośbą o artykuł o 
niej, nie informując go o jej zgonie. Wobec tego Tetmajer 
oddepeszował: "Czy umarła? 1 rb [rubel] od wiersza". A 
na to Wolff: "Umarła. Dobrze." [Jan Lechoń, "Dziennik", 
Tom 2, Państwowy Instytut Wydawniczy, Warszawa 1992] 
Krater Konopnicka Po śmierci poetki społeczność Suwałk 
zapoczątkowała zbiórkę pieniędzy na tablicę pamiątkową 
jej poświęconą, jednak władze carskie sprzeciwiały 
się tej inicjatywie. Tablica zawisła na ścianie domu, w 
którym urodziła się poetka dopiero w 25-lecie jej śmierci, 
8 października 1935 roku. W 1973 roku otwarto Muzeum 
im. Marii Konopnickiej w Suwałkach. Ówczesne władze 
miejskie przekazały do dyspozycji muzeum trzy pokoje w 
zabytkowym klasycystycznym, piętrowym budynku przy ul. 
Tadeusza Kościuszki 81, w którym mieszkała do jesieni 1849 
roku. W 2010 w centrum Suwałk postawiono poetce pomnik.
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PONAD STO ROBOTYCZNYCH 
OPERACJI RAKA JELITA. „PODĄŻAMY ZA 

ŚWIATOWYM TRENDEM”
Kilkaset operacji raka prostaty, teraz ponad sto operacji 

raka jelita grubego. We Wrocławiu leczą na światowym 
poziomie. 

 W ciągu kilkunastu miesięcy specjaliści z Uniwersy-
teckiego Szpitala Klinicznego we Wrocławiu wykonali 
przeszło sto zabiegów z użyciem operacyjnego robota u 
pacjentów z rakiem jelita grubego – informuje placówka 
na swojej stronie. Co więcej, w 

kwietniu system da Vinci po raz pierwszy na Dolnym 
Śląsku wsparł chirurgów USK przy zabiegu usunięcia 
trzustki. W planach ośrodka są kolejne operacje robo-
tyczne w obszarze onkologii, w tym resekcje żołądka.

Ponad sto operacji raka jelita grubego
System robotyczny da Vinci w Uniwersyteckim Szpitalu 

Klinicznym we Wrocławiu działa od lipca 2023 r. Początko-
wo znalazł zastosowanie w operacjach uroonkologiczych 
– dotychczas wykonano kilkaset zabiegów tą metodą u 
chorych na raka prostaty. Pół roku później specjaliści z 
Kliniki Chirurgii Ogólnej i Chirurgii Onkologicznej USK 
we Wrocławiu przeprowadzili w asyście robota pierwszą 
resekcję fragmentu jelita, zajętego przez nowotwór złośli-
wy. Od tego czasu większość operacji raka jelita grubego 
odbywa się za pomocą systemu da Vinci, a USK ma ich 
na koncie już ponad setkę.

– To znakomity wynik i dowód na to, że podążamy za 
ogólnoświatowym trendem – uważa prof. Wojciech Kie-
lan, szef Uniwersyteckiego Centrum Chirurgii Ogólnej i 
Onkologicznej, w którego skład wchodzi Klinika Chirurgii 
Ogólnej i Chirurgii Onkologicznej. – Obecnie w chirurgii 
dąży się do stosowania metod jak najmniej inwazyjnych, 
które są bezpieczniejsze dla pacjentów i gwarantują szyb-
szą rekonwalescencję. Operujemy także laparoskopowo 
oraz metodą klasyczną, polegającą na otwarciu tkanek, 
bo tego wymagają czasami wskazania medyczne. Jed-
nak zamierzamy rozwijać w naszym ośrodku chirurgię 
robotyczną o kolejne procedury. 

To nie robot operuje, a człowiek
Prof. Kielan podkreśla, że nawet najbardziej zaawanso-

wany technologicznie robot nie operuje. Mózgiem całego 
systemu pozostaje człowiek – w tym wypadku chirurg, 
który posiada odpowiednie przeszkolenie, zakończone 
zdobyciem certyfikatu. Obecnie w Klinice Chirurgii Onkolo-
gicznej USK pracuje dwoje certyfikowanych specjalistów, 
operujących w asyście systemu da Vinci: dr hab. Julia 
Rudno-Rudzińska i dr Krzysztof Kotulski.

Trzecia osoba jest w trakcie procesu certyfikacji. Dzięki 
stu operacjom w systemie da Vinci klinika spełniła usta-
wowe wymogi do uzyskania finansowania zabiegów robo-
tycznych przez NFZ – konieczne do tego jest wykonanie 
50 zabiegów przez jednego operatora. 

 Rak jelita grubego jest drugą przyczyną zgonów z 
powodu chorób nowotworowych u mężczyzn, a trzecią 
wśród kobiet. W dodatku w ostatnich dekadach liczba 
zachorowań systematycznie wzrasta, także wśród mło-
dych ludzi. Choroba zdaje się nie mieć granic wiekowych.

– Najmłodszy pacjent operowany w naszej klinice me-
todą robotyczną miał 21 lat, a najstarsza pacjentka 94 lata 
– mówi p.o. kierownika Kliniki Chirurgii Onkologicznej dr 
hab. Julia Rudno-Rudzińska. – Do zabiegu w asyście da 
Vinci kwalifikujemy niemal wszystkich pacjentów, bardzo 
rzadko zdarzają się wskazania medyczne wykluczające 
takie operacje, jak np. obecność zrostów po poprzednich 
wielokrotnych zabiegach.

Zdaniem dr hab. Julii Rudno-Rudzińskiej, chirurgia robo-
tyczna zwielokrotnia wszystkie zalety zabiegów laparosko-
powych, które do tej pory dominowały w operacjach raka 
jelita. Robot pozwala na minimalne cięcia, a dodatkową 
jego zaletą jest wizualizacja 3D i bardzo duże powiększenie. 
Pomaga to w jeszcze bardziej precyzyjnym wykonaniu 

zabiegu, a co za tym idzie, w zmniejszeniu liczby powikłań 
w stosunku nawet do laparoskopii. Dla pacjenta oznacza 
to mniejszy ból pooperacyjny, mniejsze ryzyko krwawienia 
śródoperacyjnego i szybszy powrót do zdrowia. 

Coraz mniej zaawansowanego raka jelita
Ostatnio onkolodzy w USK zauważyli tendencję, którą 

można uznać za optymistyczną. – Kwalifikujemy do zabie-
gów znacznie więcej pacjentów z mało zaawansowanym 
rakiem jelita – zauważa dr hab. Julia Rudno-Rudzińska. – 
Jak powszechnie wiadomo, im mniej rozwinięty nowotwór 
złośliwy, tym większa szansa na pomyślne rokowania. 
Uważam, że wymierne efekty przynosi działający w USK 
program badań przesiewowych w kierunku raka jelita. Na 
kolonoskopię w ramach tego programu przychodzą osoby 
bez objawów. Tymczasem u wielu z nich wykrywane są 
niepokojące zmiany, które zostają wysłane do badania 
histopatologicznego. W sytuacji, gdy patolodzy potwierdzą 
podejrzenie raka, pacjenci są kierowani do naszej kliniki 
i szybko operowani, jeśli tego wymagają. Dzięki temu 
wzrasta ich szansa na całkowite wyzdrowienie. 

 Dotychczas Narodowy Fundusz Zdrowia finansuje 
operacje robotyczne przy leczeniu raka prostaty, jelita 
grubego i macicy. Lekarze z Uniwersyteckiego Centrum 
Chirurgii Ogólnej i Onkologicznej wprowadzają kolejne 
procedury, nie czekając nawet na refundację.

– Mamy za sobą pierwszą w regionie resekcję trzustki 
za pomocą da Vinci, którą wykonaliśmy w kwietniu tego 
roku. Planujemy kolejne takie zabiegi, bez względu na to, 
czy będą refundowane. Chcielibyśmy także w najbliższym 
czasie rozszerzyć zakres onkologicznych operacji robo-
tycznych o resekcje żołądka – mówi dr Rudno-Rudzińska. 

POLSCY NAUKOWCY: MEDIA 
SPOŁECZNOŚCIOWE NEGATYWNIE 

WPŁYWAJĄ NA ZDROWIE PSYCHICZNE 
MŁODZIEŻY

Młodzież czerpie wiedzę zdrowotną z mediów społecz-
nościowych, a tam roi się od mitów, pseudonaukowych 
porad i szkodliwych treści – mówi dr Mateusz Grajek. 

 Częste korzystanie z mediów społecznościowych, 
takich jak Instagram czy TikTok, może negatywnie wpły-
wać na postrzeganie własnego ciała i zdrowie psychiczne 
młodzieży. Tak wynika z badań przeprowadzonych przez 
naukowców ze Śląskiego Uniwersytetu Medycznego, 
opublikowanych w prestiżowym czasopiśmie „Nutrients”.

Nierealistyczne wzorce a zdrowie psychiczne
Media społecznościowe, takie jak Instagram czy TikTok, 

stały się nieodłącznym elementem życia młodych ludzi. Z 
pozoru niewinna rozrywka może jednak mieć poważne kon-
sekwencje zdrowotne. Zespół badawczy pod kierownictwem 
dr hab. n. med. Mateusza Grajka dowiódł, że współczesne 
media społecznościowe kreują obraz idealnego ciała, który 
w rzeczywistości jest trudny do osiągnięcia. Filtry, aplikacje 
upiększające oraz presja liczby „lajków” wywołują u młodych 
ludzi poczucie frustracji i kompleksów.

– Współczesne media kreują bardzo zawężony obraz 
idealnego ciała, który jest trudny lub niemożliwy do osią-
gnięcia, co rodzi frustrację i kompleksy – mówi dr Grajek, 
cytowany na stronie śląskiej uczelni. 

 Problem zaczyna się wtedy, gdy młodzi ludzie zaczynają 
oceniać siebie przez pryzmat popularności w sieci. Idealizo-
wane sylwetki i wyretuszowane zdjęcia stają się punktem 
odniesienia, co prowadzi do obniżonej samooceny, a w 
skrajnych przypadkach – depresji i zaburzeń odżywiania.

– Młodzi ludzie oceniają siebie przez pryzmat lajków, 
komentarzy i filtrowanych zdjęć innych użytkowników, co 
zniekształca ich obraz rzeczywistości – dodaje dr Grajek.

Dezinformacja zdrowotna – cichy wróg
Kolejnym poważnym problemem jest zdrowotna dezin-

formacja szerzona przez influencerów i pseudoekspertów. 
Jak podkreślają autorzy badania, młodzież coraz częściej 
czerpie wiedzę na temat zdrowia i odżywiania z mediów spo-

łecznościowych, gdzie roi się od mitów i szkodliwych porad.
– Młodzież często czerpie wiedzę zdrowotną z mediów 

społecznościowych, a tam roi się od mitów, pseudonau-
kowych porad i szkodliwych treści – ostrzega dr Grajek.

Zdaniem naukowców konieczne są działania profilak-
tyczne, zwłaszcza w szkołach. Edukacja medialna, kry-
tyczne myślenie oraz rzetelna wiedza na temat zdrowia to 
kluczowe elementy przeciwdziałania negatywnym skutkom 
korzystania z mediów społecznościowych. 

 – Musimy nauczyć młodzież odróżniania faktów od fikcji. 
Edukacja w zakresie higieny cyfrowej i zdrowotnej to dziś 
jedno z najważniejszych wyzwań – podkreśla dr Grajek.

W obliczu narastającego problemu konieczne jest 
zwrócenie uwagi na edukację młodzieży w zakresie od-
powiedzialnego korzystania z mediów społecznościowych. 
Rzetelna wiedza i wsparcie psychologiczne mogą pomóc 
młodym ludziom budować pozytywny obraz własnego 
ciała, niezależnie od internetowych trendów. 

STANDARDOWE METODY NIE POMAGAŁY. 
WE WROCŁAWIU ZASTOSOWALI 

PRZEŁOMOWĄ TERAPIĘ W LECZENIU 
CHŁONIAKA

W Dolnośląskim Centrum Onkologii, Pulmonologii i 
Hematologii zastosowano przełomową terapię CAR-T w 
leczeniu chłoniaka rozlanego z dużych komórek B. 

 Nowotwory układu chłonnego stanowią poważne wy-
zwanie zdrowotne w Polsce. Według danych Krajowego 
Rejestru Nowotworów rocznie w Polsce notuje się około 
9-10 tys. nowych przypadków chłoniaków, co podkreśla 
potrzebę dostępu do zaawansowanych metod leczenia 
dla pacjentów zmagających się z tymi chorobami – za-
znacza Dolnośląskie Centrum Onkologii, Pulmonologii i 
Hematologii (DCOPiH) na swojej stronie. Dla wielu chorych 
szansą może być terapia CAR-T.

Terapia CAR-T – na czym polega?
Ta zaawansowana technologia immunoterapii per-

sonalizowanej otwiera nowe możliwości dla pacjentów 
zmagających się z niektórymi opornymi nowotworami 
układu krwiotwórczego.

Pierwszy pacjent we Wrocławiu, 53-letni mężczyzna 
z nawrotowym chłoniakiem rozlanym z dużych komó-
rek B (DLBCL), w marcu pomyślnie przeszedł terapię z 
użyciem CAR-T.

Terapia CAR-T to innowacyjne podejście, które wy-
korzystuje potencjał własnego układu odpornościowego 
pacjenta do walki z nowotworem. Polega na pobraniu 
limfocytów T (kluczowych komórek odpornościowych), 
a następnie ich genetycznej modyfikacji w laboratorium. 
„Uzbrojone” w specjalny receptor chimeryczny (CAR), 
komórki te zyskują zdolność precyzyjnego rozpoznawa-
nia i niszczenia komórek nowotworowych po podaniu 
pacjentowi. CAR-T to szansa dla chorych, u których 
standardowe metody leczenia, takie jak chemioterapia, 
okazały się nieskuteczne. 

 Doskonałym przykładem potencjału tej terapii jest 
historia pierwszego pacjenta leczonego na chłoniaka 
rozlanego z dużych komórek B (DLBCL) w DCOPiH. 
Mimo wcześniejszych prób leczenia, jego choroba po-
stępowała. Zastosowanie terapii CAR-T przyniosło obie-
cujące rezultaty – badania obrazowe potwierdzają dobrą 
odpowiedź na leczenie. Pacjent opuścił szpital w dobrym 
stanie już po dwóch tygodniach od infuzji i obecnie czuje 
się bardzo dobrze.

„Dzięki terapii CAR-T odzyskałem nadzieję na powrót 
do zdrowia. Jestem wdzięczny zespołowi, który mnie 
prowadził i wierzę, że ta metoda pomoże wielu innym 
chorym” – mówi pacjent cytowany na stronie placówki.

Coraz nowocześniejsze terapie
Wdrożenie tak złożonej technologii jak CAR-T jest 

świadectwem zaangażowania DCOPiH w zapewnienie 
pacjentom dostępu do najnowocześniejszych terapii. 
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Эта неделя — как врата, ведущие в новую жизнь, где ждут новые смыслы. В воздухе искрит электричество перемен, но не хаотичных, 
а мудро выверенных. Что-то внутри начинает просыпаться, словно слышен зов из глубины Души. Эти дни наполнены позитивом, 
страстью и стремлением к красоте.

ГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮ

На этой неделе закладываются первые 
семена нового жизненного этапа, новых 
смыслов, новых целей. Эти дни подходят 
для творческих инсайтов, духовных 
поисков и переосмысления важных 
вопросов. Пришло время начинать дви-
гаться к своим мечтам без сомнений! 
   
Энергия недели подталкивает к новым 
начинаниям. Важно завершить старые 
задачи, а затем — смело двигаться 
вперед. Будьте готовы взять на себя 
ответственность за важные перемены. 
Отличное время для романтики, 
творчества и укрепления партнерств.

Если вы мечтали о смелом шаге в личной 
жизни, сейчас самое время проявить 
инициативу! Что вы давно хотели 
выразить, создать, с кем сблизиться? 
Время пришло. Вы в фокусе, в потоке 
общения, вдохновения. Идеальное время 
для обучения, переговоров и общения.
  
Вас ждет повышение или судьбоносные 
решения в сфере статуса. Прекрасное 
время для того, чтобы донести инфор-
мацию и повлиять на их мировоз-
зрение — люди вас слышат. Сатурн 
в Овне поможет выбрать, с кем идти 
в будущее. 

Период резкого роста в карьере. 
Доверьтесь своей интуиции, особенно 
если перед вами стоит сложный выбор.  
Все, что казалось хаотичным, соби-
рается в ясную структуру. Финал 
недели: судьбоносный, с ощущением раз- 
вилки — но вы уже знаете, куда идти.

Время очищения, завершения и подго-
товки к новому жизненному циклу. 
Слушайте знаки и берегите энергию. 
Используйте эту неделю для того, 
чтобы найти поддержку других людей 
и вплотную приблизиться к реализации 
целей. 

Пришло время серьезных союзов. Все, 
что поверхностно, отойдет. Зато 
настоящее — расцветет. Возможны 
яркие знакомства, страстные моменты, 
восстановление старой связи. Время 
мечтать масштабно — в жизнь возвра-
щаются драйв и страсть.

Начало недели: теплота, чувственность, 
стабилизация. Прекрасна для отношений 
и рабочих дел. Полезно отойти в тень, 
чтобы услышать голос своей души. 
Внутренний мир требует тишины и 
честности. Энергия недели вскроит 
чувства, которые давно прятали. 

Вы — на пике энергетической вовлечен-
ности. Неделя интуитивная, вдохнов- 
ляющая, поэтичная, дает смелость 
идти вперед. Это прекрасный период, 
чтобы учиться и делиться знаниями, 
знакомиться, налаживать контакты, 
легализовать свои идеи и начинания. 

Наступает период осознания скрытых 
аспектов вашей жизни. Это глубокое, 
судьбоносное движение: все жизненные 
сферы требуют переосмысления,  ранее 
принятые решения придется отменить. 
Окружающие люди отмечают изменения, 
произошедшие в вас.

Начинается период строительства 
нового фундамента жизни и финансовой 
перезагрузки. Пора отпустить прошлое 
и выбрать, где ваш настоящий дом. 
Легкость в словах, креатив, идеи, новые 
связи — все это слегка утомляет, но в пер- 
спективе принесет хорошие результаты.  

Неделя активизирует вас как комму-
никатора, оратора, лектора. Подходит 
для путешествий, спорта и реализации 
амбициозных планов. Пришло время 
проявлять таланты и воплощать мечту 
в материю! Это шанс привлечь ресурсы 
и решить вопросы самоуважения.

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
3. ПОРЫВ. 8. ВИНОДЕЛ. 9. АБОРДАЖ. 10. АЛЛЮР. 11. ОМНИБУС. 12. ИДИЛЛИЯ. 13. ТЫКВА. 14. СТАРШИ-
НА. 18. ЛИСТОВКА. 22. АКЦИЯ. 23. ТОКАРЬ. 24. ПРИВЕТ. 25. ВИЗИТ. 27. АНТИФРИЗ. 30. ТОРЕАДОР. 34. 
ОРГАН. 35. КОЗЕРОГ. 36. ОПТОВИК. 37. РЕДИС. 38. ВИЗИТКА. 39. ТРУТЕНЬ. 40. ДВЕРЬ.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
1. ПИГМЕНТ. 2. ПОМИДОР. 3. ПЛАСТИНА. 4. РЕЛИКТ. 5. ВАРИАЦИЯ. 6. КРЫЛЬЦО. 7. ВАСИЛЁК. 14. СОТКА. 
15. АСКЕТ. 16. ШТРАФ. 17. АКЦИЗ. 18. ЛИМИТ. 19. ТУРНЕ. 20. ВЗВОД. 21. АКТЁР. 25. ВИНОГРАД. 26. ТОЧ-
НОСТЬ. 28. НУВОРИШ. 29. ИМПЕРИЯ. 31. АССОРТИ. 32. ОТЧИЗНА. 33. УГОДЬЕ.
ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД

ОВЕН ЛЕВ СТРЕЛЕЦ

ТЕЛЕЦ ДЕВА КОЗЕРОГ

БЛИЗНЕЦЫ

РАК СКОРПИОН РЫБЫ

ВЕСЫ ВОДОЛЕЙ

По горизонтали: 1. Тайный агент, занимающийся выслеживанием, слежкой. 4. Сорт кофе. 7. 
Место вокруг селения, рядом с ним, окружающая местность. 10. Обособленный земельный участок с 
усадьбой. 11. Вид транспорта. 12. Поток, большое количество, масса. 14. Двучлен. 15. В старину на 
Руси: мера земли, являвшаяся единицей налогового обложения. 19. Прогулка. 20. Состояние полного 
безразличия. 21. Кусочек специально обработанной резины для стирания написанного. 23. Временное 
пользование чем-либо за плату. 24. Устаревшее название кукурузы. 26. Улица, не имеющая проезда. 
27. Международный договор, соглашение. 32. Огнестрельное оружие. 33. Отклонение движущегося 
судна от курса. 34. Род дверного запора. 35. Заменитель кожи. 36. Ровно смотанные, нитки, пряжа, 
проволока. 

По вертикали: 1. Белое сладкое вещество. 2. Защитное устройство, закрывающее лицо, глаза. 3. 
Отвердевший верхний слой чего–нибудь. 4. В спортивных играх: состязание. 5. Питательный напиток. 
6. Лиственное дерево, родственное тополю. 8. Возможность выбора способа выполнения альтерна-
тивного обязательства. 9. Чувство приятной расслабленности. 13. Маленькая шапочка из мягкой тка-
ни. 16. Полоска ткани на спинке одежды, прилегающая к талии или лежащая свободно. 17. Часть руки. 
18. Давление, нажим. 22. Сырьё для выработки резины. 23. Остановка в пути для отдыха. 24. Человек, 
который служит во флоте. 25. Смоковница. 28. Приверженец, последователь какого–нибудь учения. 
29. Вялый, безвольный, медлительный человек. 30. Мать жены. 31. Муж Евы.
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По горизонтали: 3. Пережиток старины. 8. Пустота. 9. Предсмертное состояние орга-
низма. 10. Исключительно редкое, необычное явление. 11. Металлический сосуд для куре-
ния благовоний при богослужении. 12. Короткое копье. 13. Упругий элемент подвески транс-
портных машин. 16. Предоставляемое преимущество. 19. Пояс земного шара. 23. Повод к 
какому-либо действию. 25. Лишение свободы. 26. Особое помещение в банке для хранения 
ценностей. 27. Высшая цель деятельности, стремлений. 28. В некоторых армиях: солдат 
особых стрелковых полков. 29. Создание типичных для профессии ситуаций и нахождение 
в них практических решений. 31. Единица длины. 32. Письменное предписание, распоря-
жение. 33. Лицо, осуществляющее надзор за печатью. 37. Неподвижная часть машины. 40. 
Посёлок, место, где расположены жилые дома и хозяйственные постройки совхоза, кол-
хоза. 42. Прекращение существования разделением на отдельные части. 43. Спортивный 
наставник. 44. Рок-группа К.Кобейна. 45. Обувь. 46. Семь дней. 47. Стационарное лечебное 
учреждение. 

По вертикали: 1. Прибрежное водное пространство, приспособленное для стоянки и 
причала судов. 2. Инструмент для обработки металла и камня. 3. Сосуд для хранения вина, 
масла, зерна. 4. Объявление о предстоящих гастролях, спектаклях, концертах. 5. Документ, 
удостовеpяющий какие-либо пpава или полномочия. 6. Инструмент для разрушения горной 
породы при бурении. 7. Атолл на Маршалловых островах. 14. Крупное млекопитающее тро-
пических стран. 15. Контора, канцелярия. 16. Человек, которого особенно любят. 17. Стен-
ной ковёр с вытканными вручную изображениями, тканая картина. 18. Источник получения 
энергии. 20. Краткое изложение содержания книги, статьи, исследования. 21. Автоматиче-
ское оружие для поражения наземных, воздушных и морских целей. 22. Съедобный мор-
ской моллюск класса головоногих. 23. Вид общественного транспорта. 24. Время суток. 30. 
Дугообразное перекрытие проема в стене. 31. Неглубокое место в водоёме. 34. Карточная 
игра. 35. Потребность, подкрепленная покупательной способностью. 36. Предприятие по 
добыче полезных ископаемых. 37. В Библии: повелитель ада. 38. Передача собственности 
во временное пользование на договорных условиях. 39. Постельная принадлежность. 41. 
Предмет мебели.

НА ВІЙНІ ЗАГИНУВ ТИТУЛОВАНИЙ ВЕСЛУВАЛЬНИК, 
ЯКИЙ ПІВТОРА РОКУ ВВАЖАВСЯ ЗНИКЛИМ БЕЗВІСТИ

На війні загинув дворазовий призер чемпіонатів світу з веслування на каное 
Олександр Калініченко. Його вважали зниклим безвісти понад півтора року.

Про це повідомив Комітет Верховної Ради з питань молоді і спорту на 
своїй сторінці у Facebook.

Олександр Калініченко добровільно вступив до лав Збройних сил України 
після початку повномасштабного вторгнення РФ. Він захищав Київ та 
воював під Бахмутом на Донеччині.

Після контузії він продовжив боронити нашу країну на Куп’янському та 
Запорізькому напрямках.

Калініченко зник безвісти під час виконання бойового завдання  
30-го  листопада 2023 року. У травні цього року підтвердилося, що він 
загинув.

— Олександр був не лише героєм, а й люблячим чоловіком, турботливим 
батьком, братом, другом і наставником. Його вдома чекали дружина, донька 
та син, – зазначили у комітеті ВР.

Олександр Калініченко народився 18-го травня 1966 року. Закінчив 
Київський інститут фізичної культури.

У 1983 році він став чемпіоном Європи серед юніорів у складі каное-сімки. 
А через три роки завоював срібну медаль чемпіонату світу у Монреалі у парі 
з Віктором Ренейським на дистанції 500 м.

У складі збірної України у 1993 році здобув бронзу чемпіонату світу 
у Копенгагені у складі каное-четвірки.

ОТВЕТЫ НА СУДОКУ:

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
3. МИРАЖ. 8. ВАЛЕРИЯ. 9. АКСИОМА. 10. ТАПЁР. 11. СОСЕДКА. 13. АКСАКАЛ. 15. ПАС. 17. ТЕП-
ЛО. 18. АЛЛЮР. 19. ТОГА. 21. АТОМ. 24. ЭРИТРОЦИТ. 26. ТАРИФ. 27. ЛИМИТ. 28. АУДИТОРИЯ. 
31. МУХА. 34. АНОД. 36. КНИГА. 37. ОРГАН. 38. РОК. 40. ВОДОПАД. 42. АБОРДАЖ. 43. ЖОКЕЙ. 
44. ЖЕЛАНИЕ. 45. ВИЗИТКА. 46. МОРДА.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
1. БАРОККО. 2. НЕВЕСТА. 3. МЯТА. 4. РЕПКА. 5. ЖАРА. 6. ЛИТАВРА. 7. ЭМБАРГО. 12. КОПЁР. 
14. КОЛЛИ. 15. ПОРТСИГАР. 16. САМОРОДОК. 19. ТОТЕМ. 20. ГОРОХ. 22. ТУМАН. 23. МЕТОД. 
24. ЭФА. 25. ТЛЯ. 29. УЛИЦА. 30. ИЗГИБ. 32. УГЛОМЕР. 33. АКРОБАТ. 34. АНАРХИЯ. 35. ОПРАВ-
КА. 39. ОСКАР. 41. ДЖЕМ. 42. АЙВА.

ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД
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267-984-3173
332 Bustleton Pike  

Rear Suite Feasterville, PA 19053

Замира - ваш лицензированный косметолог-эстетист,  
поможет вам достичь невероятной красоты кожу, о которой вы мечтаете!

С помощью передовых технологий и профессиональных 
методик, я предлагаю вам уникальный набор услуг:

Не упустите шанс преобразить  
свою кожу уже сегодня! 

Запишитесь на консультацию  
по телефону или напишите нам  

в Instagram.

 Jet Plasma (холодная плазма) - революционный метод, 
который подтягивает кожу, разглаживает морщины и 
осветляет гиперпигментацию.

 Уход за лицом - индивидуально подобранные процедуры 
для здоровья и красоты вашей кожи.

 Массаж лица - расслабьтесь и освежите вашу кожу 
приятным массажем.

 Химические пилинги - обновление кожи для более яркого 
и молодежного вида.

 Микронидлинг - стимуляция естественного 
регенерационного процесса кожи.

 Ботокс - эффективное средство для борьбы  
с мимическими морщинами.

 Лазерное удаление пигментации IPL - безопасное и 
эффективное решение для проблемы пигментации кожи.

 Лазерная эпиляция - навсегда забудьте  
о нежелательных волосках!
И это только начало! У нас есть много других процедур, 

чтобы сделать вашу кожу прекрасной.

Turnkey projects 
●● KITCHENS, TAPS, PLUMBING, APPLIANCES
●● DOORS, WINDOWS, TRIMS, LOCKS
●● BATHROOM RENOVATION
●● WALL RENOVATION, PAINTING FLOORS, TILES, LAMINATE
●● DECK, GARAGE AND BASEMENT RENOVATION 

Insurance, warranty on work

R E M O D E L I N G & C O N S T R U C T I O NR E M O D E L I N G & C O N S T R U C T I O N
ALL TYPES OF INTERIOR REPAIRS

 Ukrainian and Russian speaker  
732-207-0174

English speaker 
267-938-9040

U N D E R H I L L 
LIONS LLC

•• Сантехніка
•• Обслуговування систем водопроводу
•• Очищення каналізації

267-265-3435

Ремонт і установка
 Водонагрівачів
 Кондиціонерів
 Опалювальних систем

10783 Bustleton Ave, 10783 Bustleton Ave, 
Philadelphia PA 19116 Philadelphia PA 19116 

267-538-4157267-538-4157

ОБСЛУГОВУЄМО:ОБСЛУГОВУЄМО:
Урочистості та зустрічі.Урочистості та зустрічі.
Сніданки, обіди, вечері.Сніданки, обіди, вечері.
Гарантована доставка.Гарантована доставка.

www.royalpassage.netwww.royalpassage.net

9309 Krewstown Rd., 9309 Krewstown Rd., 
Philadelphia PA 19115 Philadelphia PA 19115 

267-994-4903267-994-4903

Ваш надежный друг и помощник

731 Red Lion Road,731 Red Lion Road,
Philadelphia, PA 19115Philadelphia, PA 19115

ПРЕДОСТАВЛЯЕМ ВАМ ПО РЕЦЕПТУ ВРАЧА ВСЕ СУЩЕСТВУЮЩИЕ 
ПРИНАДЛЕЖНОСТИ, ПРИБОРЫ И ПРИСПОСОБЛЕНИЯ ДЛЯ УХОДА ЗА БОЛЬНЫМИ

Бесплатная
доставка
на дом!

 Tel.: 215-677-8770
Fax.: 215-677-8748

WEBWEB: www. vspmedicalsupply.net: www. vspmedicalsupply.net
E-MAILE-MAIL: vspsupply@verizon.net: vspsupply@verizon.net

• Средства передвижения: 
костыли, ходунки и палочки
• Кислородные 
и дыхательные аппараты 
для использования на дому
• Аппараты для измерения 
давления и сахара в крови

• Диабетическая обувь, 
стельки, носки и чулки
• Лечебные пояса 
и наколенники из 
натуральной шерсти
• Регулируемые 
кресла-помощники

ROOFING 
SIDING 

GUTTERS

РЕМОНТ  
КРЫШ, САЙДИНГА  

И ВОДОСТОКОВ 
FREE ESTIMATE  

☎ 267-353-6698



Сергей Сергей МАКАРОВМАКАРОВ
Американский адвокат

представляет интересы клиентов 
по ИММИГРАЦИОННОМУ законодательству 

по всей территории США
Admitted to NY Bar only

 Рабочие визы
 Получение Green Card по петиции 

работодателя (PERM - Labor Certification)
 Получение Green Card 

по петиции мужа/жены, других членов семьи
 Получение постоянной Green Card 

в случае развода или смерти супруга
 Политическое убежище
 Депортационные процедуры в Иммиграционном Суде
 Прекращение депортации, выпуск из тюрьмы под залог
 Рабочие, студенческие и гостевые визы
 Визы жениха/невесты
 Сложные иммиграционные вопросы:
 Апелляции
 Ходатайства о пересмотре дел
 Петиции о "прощении"
 Петиции "обиженных" жен

Phone:  (215) 543-5598(215) 543-5598  
Fax:     (267) 200-0274(267) 200-0274

Hotline:   (267) 934-7683(267) 934-7683 14500 Bustleton Ave., Suite 204, 
Philadelphia, PA 19116

E-mail: MakarovLaw@yahoo.com

• Слишком много вещей дома?
• В гараже не хватает  

места для машины?
• Собираешься переезжать?

мы поможем!
Сравните наши цены и наши уСловия С тем, 
что могут предложить наши конкуренты. 
мы уверены вы убедитеСь Сами, что 
ez-storsge лучший в бизнеСе!

STORAGE
R

www.ezmini.com

В БИЗНЕСЕ С 1971 ГОДА!

1800 Street Rd 
Warrington, PA, 18976 
(215) 491-1600

36 E. Township Line Rd 
Elkins Park, PA 19027 
(215) 379-1636 
elkinspark@ezmini.com

289 DeKalb Pike
North Wales, PA 19454 
(215) 699-6002 
montgomery@ezmini.com

$25
gift Card

1 MoNtH  

free

www.ezmini.com

Слишком много вещей дома?
В гараже не хватает
места для машины?
Собираешься переезжать?

351 Red Lion Rd
Huntington Valley, PA, 19006
(215) 938-9343
redlion@ezmini.com

$25 

Gift Card

1800 Street Rd
Warrington, PA, 18976
(215) 491-1600

289 DeKalb Pike
North Wales, PA 19454                             
(215) 699-6002
montgomery@ezmini.com

36 E. Township Line Rd
Elkins Park, PA, 19027
(215) 379-1636                  
elkinspark@ezmini.com

7425 State Rd
Philadelphia, PA, 19136                                    
(215) 331-9398                            
stateroad@ezmini.com

В БИЗНЕСЕ С 1971 ГОДА!

Сравните наши цены и наши условия 
с тем, что могут предложить наши
конкуренты. Мы уверены вы
убедитесь сами, что 
EZ-Storage лучший в БИЗНЕСЕ! 

мы поможем!

MOVE-IN
TRUCK

FREE

1 MONTH

FREE

351 Red Lion Rd
Huntindon Valley, PA 19006 
(215) 938-9343
redlion@ezmini.com

7425 State Rd
Philadelphia, PA 19136 
(215) 331-9398
stateroad@ezmini.com

free
MoVe-iN  

trUCK

АГЕНТСТВО ПО УХОДУ  ЗА 
ПОЖИЛЫМИ ЛЮДЬМИ

PAS Program - вы можете 
ухаживать за вашими 
родными и друзьями.
Позвонив нам,  вы станете 
частью  нашей большой,  
дружной и заботливой 
семьи!

Phone: 215-953-9225215-953-9225 
255 E. Street Road,  Feasterville, PA 19053 • 

vitacarehha.com

Registered Nurses,  
Physical Therapists,  
Home Health Aides

Over 20 years in business!!!

Ускоренная программа  
с индивидуальным подходом 

к быстрой сдаче  
на CDL CLASS-A

ПРОГРАММА ВКЛЮЧАЕТ:
• Индивидуальная работа с водителем 

в процессе подготовки 
• Подготовка к ELDT тесту 
• Все виды парковки с прицепом
• Езда по городу и на шоссе 

с инструктором
• Безлимитная программа: готовим, 

пока водитель не сдаст экзамен

N-TRANS INC. 
ГАРАНТИРУЕТ:

 Сопровождение от 
получения пермита  
до трудоустройства 

 Жилье и транспорт  
во время курсов

 Трудоустройство  
в N-Trans inc.

 Помощь  
с оформлением  
Green Card  
на основании  
работы в сфере  
грузоперевозок

SPRING  
DISCOUNT!!!

Только до конца мая -
большая скидка на 
группы.
Звоните за деталями   
и информацией!

CDL CLASS-A
TRAINING

PROGRAM

2000 Bennett Rd, Philadelphia, PA 19116

WWW.NTRANSLOGISTICS.COM

CDL@NTRANSLOGISTICS.COM

ЗВОНИТЕ:
+1 (215) 554-5549


